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 قرارات مجلس الوزراء
 9191يونيه  22فى 



 
 والاستماع الى شرح من الرئيس عبد الناصر شمل الموقف ونتائج ،بحث الموقف السياسى -

 الاتصالات والزيارات التى تمت أخيرا للقاهرة.
ونتائج الاشتباكات والعمليات  ،كما بحث الموقف العسكرى على طول الجبهة مع العدو -

 الأخيرة.
 ،موافقة المجلس على سياسة التعليم العالى والجامعى بعد بحث تقرير وزير التعليم العالى -

لعالى والجامعى لمواجهة احتياجات والتى تقضى هذه السياسة بالتوسع فى التعليم ا
وذلك بإنشاء كليات فى محافظات الوجه البحرى تتبع المحافظات الحالية وتكون  ؛التنمية

 نواة لجامعات إقليمية مستقلة.
 ٪91تلفة بما يزيد عن خقرر المجلس أن يكون القبول فى الجامعات والمعاهد العليا الم -

  عن الأعداد المقبولة فى العام الحالى. 
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 محضر اجتماع مجلس الوزراء برئاسة الرئيس جمال عبد الناصر 
 9191يونيه  22قصر القبة فى  - القاهرة

 
 كلنا عندنا فكرة عن النقط اللى تقدموا ،جروميكوزيارة بالنسبة للمباحثات اللى حصلت أثناء   عبد الناصر:

إنهم لى أساس وكان الروس بيفكروا ع ،ها الأمريكان كان اتكلم عليها محمود رياضيب
هنا ناقشنا هذا المشروع جم  أما .وكانوا عاملين مشروع counter proposals يقدموا
 وبنصمم على المبادئ الأساسية ،كانوا عاملينههم  بنرفض المشروع اللى إن احناالى  ووصلنا

 جئينثم عودة اللا ،الكامل نسحا اللى هى خاصة بالا ..كنا اتكلمنا عليها دائما اللى احنا
 .ولكن ربطها بحل كل الحدود نسحا وعدم ربط قناة السويس بالا ،أساسا

  :بيقول تى اللى هوالمشروع الآالى  وصلنا ده
والجمهورية العربية المتحدة وغيرها من البلدان العربية المجاورة  ،من جهة اسرائيلإن أولا: 

هيئة  ميثاقل اها وفقاتاملتز لانظرا  ،والتى تشترك فى تحقيق التسوية من جهة أخرى سرائيللا
، 9191نوفمبر  22 فى 242رقم قرار مجلس الأمن ل اوفق اتهالتزامدا لايوتأكالأمم المتحدة 
والترجمة  ،ها لتنفيذه عن طريق حسن الضمير وفى جميع أحكامهاستعدادوتعبيرا عن 
 .مكانروسى حاولنا ناخد كلامهم على قدر الاترجمة أساسا كانت 

 اقامةبضرورة عترافا او  ،عدم السماح بكس  أراضى الغير عن طريق الحر عترافا باو ثانيا: 
فى ظله فى ظروف أن تعيش الشرق الأدنى تستطيع كل دولة فى السلام العادل والمتين 

والمتبادل النهائى  تفاقتصالات بيارنج وضع الاتتفق على إنه يمكن عن طريق الا ؛الأمن
 91نوفمبر سنة  22فى  242قرار مجلس الأمن رقم يذ الطرق المحددة لتنفبشأن  لتزامللا

 .تيةعلى الأحكام الآ
ية من سرائيلالقوات الاسح  ليه يحدد لائحة ونظام االذى يتم التوصل  تفاقالا -9

كما يحدد المشروع المتفق عليه التنفيذ  ،91حتلالها أثناء نزاع سنة االتى تم  الأراضى
يتم النظر وسوف  ،242قرار مجلس الأمن رقم  أحكاملسائر المتبادل من قِبل الأطراف 

 .لأدنى ككلافيه كجزء لا يتجزأ متعلق بجميع نواحى التسوية فى منطقة الشرق 
يبتدأ  ،تفاقلهيئة الأمم المتحدة أو الوثائق التى تسجل الا الوثيقة النهائية ايداعفى يوم  -2

ويجرى تنفيذ  ،91سنة خلال المحتلة  ىالأراضمن المسلحة ية سرائيلسح  القوات الا
عليها لا  تفاقشراف مندوبى هيئة الأمم المتحدة بمراحل ومواعيد يتم الاإتحت  نسحا الا

 .تتجاوز مدة شهرين
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 الأراضى العربيةية عن جزء من سرائيلتنسح  القوات الا ،ر الأولهخلال الش
 ،الأردنالضفة الغربية من نهر  كذلك عن ،فى شبه جزيرة سيناءالوسطى الخطوط الى 

الى  يةسرائيلفى اليوم الذى تصل فيه القوات الا .القنيطرةمنطقة وعن الأراضى السورية من 
 ،السويس لكيلومتر من قنا 44الخطوط الوسطى المتفق عليها سلفا فى شبه جزيرة سيناء 

 لوتبدأ تطهير القناقناة السويس الى  إن حكومة الجمهورية العربية المتحدة تدخل قواتها
 .ئناف الملاحةلاست

الخطوط التى كانت الى  يةسرائيليتم سح  القوات الا ،فى خلال الشهر الثانى
الجمهورية العربية المتحدة بصورة تامة أو  ادارةحيث تظهر  ؛9191يونيو سنة  5فيها قبل 

 .وقوات البوليسالمسلحة  هاكما تدخل قوات ،العربيةغيرها من البلدان  ادارة
تمتنع الأطراف  ،هيئة الأمم المتحدةالى  الوثيقة النهائية أو الوثائق ايداعإعتبارا من  -3

بمعنى إن  ؛العاشر والحادى عشروفقا للبندين حالة الحر   انهاءالأعمال التى تتنافى و  عن
نجاز سح  القوات اعد وقف حالة الحر  قانونيا وبصورة كاملة يكون سارى المفعول ب

 .91خلال نزاع المحتلة  ىمن الأراض يةسرائيلالا
. 91والمعترف بها هى الخطوط القائمة قبل نزاع يونيو  الآمنةن الحدود أتقر الأطراف  -4

كنا بنقول فيها إن  اللى احناجاباتنا مع يارنج اعن  هى دى النقطة الوحيدة اللى تختلف
إن  .اتفاقنتش نقطة اكادى طبعا كانت نقطة مناكفة وم ..41هى حدود  الآمنةالحدود 

ى جزء لا يتجزأ والتى ه ،والمعترف بها ترسم على خرائط يتم التصديق عليها الآمنةدود الح
 .العام تفاقمن الا

الحدود  منوضمان أطقة نمن أجل تأمين سلامة أراضى الدول الواقعة فى هذه الم –5
ويتم ذلك  ،الأراضى المجردة من السلاح فى كلا جهتى الحدودالمناطق تقام  ،المعترف بها

المنزوعة  ومثل هذه المناطق .تتحقق بواسطة يارنجء على موافقة الدول ذات الشأن التى بنا
ولا يحتوى نظامها إلا على مجرد المواقع  ،لطرف من الأطرافمتيازات امنح السلاح لا ت

 ،قد يضع مجلس الأمن مخطط العمليات ،الأطرافبعد موافقة  .العسكرىالطابع ذات 
لحاق الضرر بسيادة ابعدم  ؛مان نظام المناطق المنزوعة السلاححول تدابير ض اويتخذ قرار 

 .كما ينص على ذلك البا  الثالث من هذه المبادئ ،الدول ذات الشأن
ية من قطاع غزة الموجود تحت السيادة سرائيلتنسح  القوات الا ،وفقا للبند الثانى -9

 وتوافق الجمهورية ،91نزاع سنة لاقبل التى كانت فى الحدود هذا القطاع  انشاءويعاد  ،العربية
قوات الأمم المتحدة فى هذه المنطقة حس  قرار مجلس الأمن العربية المتحدة على مرابطة 

 سنة مايوالمنطقة فى ستعادة الحالة التى كانت قائمة فى اأى  ،وفقا لمبادئ البا  الثالث
91. 
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ويؤكد  ،ة العربية المتحدةترابط قوات الأمم المتحدة فى شرم الشيخ بموافقة الجمهوري -1
 مجلس الأمن حرية الملاحة فى مضيق تيران وخليج العقبة لسفن جميع البلدان.

سفن جميع الدول دون تفرقة فى مرور تلتزم الجمهورية العربية المتحدة بأن تؤمن حرية  -8
 .9888ية القسطنطينية عام تفاقوفقا لا ،قناة السويس

 ن.الخاصة باللاجئين الفلسطينييالأمم المتحدة  بتنفيذ قرارات اسرائيلتلتزم  -1
نها سوف تتقيد فى علاقاتها أتؤكد  اسرائيلو  ،إن الدول العربية مشتركة فى التسوية -94

متحدة الثانية من ميثاق الأمم الخاصة فى المادة  ،فيما بينها فى المبادئ المنصوص عليها
 تى:وهى كالآ

يتعرض السلام حيث لا  ،وسائل السلميةبالالدولية أن تحل جميع نزاعاتها  -أ
  .للخطر انوالأمن العالمي
ها استخدام القوة أو عن استخدامأن تمتنع فى علاقاتها الدولية عن التهديد ب - 

 السياسى لأى دولة أو بأى شكل الاستقلالأو ضد سواء كان ذلك ضد سلامة الأراضى 
 .الأمم المتحدة ومبادئهاميثاق لا يتمشى وأغراض آخر 
على أن تحترم وتقر بسيادة  اسرائيلو فى التسوية توافق الدول العربية المشتركة  -99

وحقها العام فى الحياة فى  ،السياسى لكل دولة فى المنطقة والاستقلالوسلامة أراضى 
وذلك بدون أن تتعرض للتهديد بالقوة أو  ،المعترف بها الآمنةالسلام والأمن فى الحدود 

 اللى موجود فى القرار.كلام ده ال ..هااستخدام
  :ثالثا
يتخذ قرارا  ،الطرفين اتفاقمواد ميثاق الأمم المتحدة وبإن مجلس الأمن اعتمادا على  -9

ويمكن تأمين ذلك من طرف الدول  ،المذكورة سلفاالعربية  –ية سرائيلحول تأمين الحدود الا
  .مجلس الأمن أعضاءالأربع الدائمين من 

2-  
يتخذ قرارا حول تشكيل فريق المراقبين  ،الطرفين اتفاقوبمجلس الأمن  -أ

 ،91المحتلة أثناء نزاع  ىمن الأراضية سرائيلالعسكريين للإشراف على سح  القوات الا
 . وكذلك مراقبة المناطق المجردة من السلاح

قوات الأمم المتحدة التى ترابط على الحدود بين الجمهورية العربية المتحدة  - 
 .وشرم الشيخوكذلك فى قطاع غزة  ،اسرائيلأو الأرض بين سوريا و  اسرائيلو 
 قوات هيئة الأمم المتحدة فى الشرق الأدنى وقياداتها cadreفريق المراقبين العسكريين و -3

الدول الأعضاء فى هيئة الأمم المتحدة التى  فىالعسكرى  cadreــ تشكل من ال ،للحركات
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ثيل الجغرافى السياسى العادل والمتوازن بموافقة الدول على أساس التم ؛يعينها مجلس الأمن
 .التى سترابط هذه القوات على أراضيها

يؤسس مجلس الأمن  ،لأمم المتحدةلداخلى لنظام امن الوفقا للمادة التاسعة والعشرين  -4
وقواتها فى شراف على جميع عمليات مراقبى هيئة الأمم المتحدة الا الهفرعية هيئة أو لجنة 

سيخضع له و يعين قائدا لهذه القوات التى تخضع لهذه اللجنة قائد القوات و  .رق الأدنىالش
ها على مجلس الأمن حول كل المسائل وتعرض اللجنة تقارير  .فريق المراقبين أيضا

 .المتعلقة بجميع المتطلبات العسكرية لمراقبى هيئة الأمم المتحدة وقواتها فى الشرق الأدنى
ويمكن أن تكون بعض  ،أعضاء فى اللجنةالأربعة الأمن الدائمون وسيكون أعضاء مجلس 
 .الدول الأخرى أعضاء بها

سيساعد  ،رئيسى فى الأمم المتحدة مسؤول ادارىالأمين العام للأمم المتحدة كشخص  -5
بكل ما لديه من وسائل على تنفيذ قرارات مجلس الأمن بشأن تشكيل مراقبى الأمم المتحدة 

الأمر أو حس  طل  المجلس  يهوبقدر ما يقتض ،ق الأدنى نشاطهموقواتها فى الشر 
 .لتى سوف تقدمالمساعدة امجلس الأمن تقاريره حول الى  ويعطى

إن مجلس الأمن سيتخذ قرارا حول ترتي  تمويل مراقبى الأمم المتحدة وقواتها فى  -9
 .الشرق الأدنى

 5مؤقت لمدة حتى اس قوات الأمم المتحدة ترسل من طرف مجلس الأمن على أس -1
واجد على أراضيها هذه القوات الحق فى أن تخطر تت التىعلى أن يكون للدول  ،سنوات

وجود قوات الطوارئ الدولية قبل مدة معينة من تاريخ  انهاءمجلس الأمن برغبتها فى 
 وات الأمم المتحدة بعد المدةق استمرارعلى يكون  ،هاانشائ تحدد فى قرارنتهائها الطبيعى ا

 المعينة مرهونا بموافقة هذه الدول.
 ،المحدد تفاقالا تماميارنج للأطراف لابواسطة إن المبادئ الأساسية الحالية تسلم  :رابعا
يسجل فى الوثيقة النهائية  ليه حول جميع مواضيع تسوية الشرق الأدنىاالمتوصل  تفاقالا
تلك  ايداعوبعد  .مم المتحدةوتوضع فورا لدى الأ ،توقع عليها الأطراف التىالوثائق فى أو 

فورا مجلس الأمن  يطلع الأمين العام للأمم المتحدة ،الوثيقة أو الوثائق من قِبل الأطراف
 .الأعضاء فى هيئة الأمم المتحدة على هذا الدولوجميع 

ية وطابع عدم الزامها صفة ايداعالمذكورة من لحظة تكتس  الوثيقة والوثائق 
 واذا .من قِبل الأطراف تفاقما يبتدئ تنفيذها ومراعاة أحكام الاك ،سحبها بواسطة الأطراف

 .اتهالتزامأن يتوقف عن تنفيذ الآخر  اتها يحق للطرفالتزاما من التزام اسرائيلخالفت 
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سح  القوات  اتماموتكون الوثيقة النهائية والوثائق سارية المفعول فورا على أثر 
 فى قراره الخاصوهذا ما يؤكده مجلس الأمن  .91زاع ية من الأراضى المحتلة أثناء نسرائيلالا

 .فى هذا الشأن
 اقتراحعلى أساس إنهم يقدموه ك ،جروميكو ده الحقيقة الكلام اللى توصلنا إليه مع

 .مصر لأمريكا وهذا هو الكلام اللى قدموه من ثلاثة أيام لأمريكا اقتراحسوفيتى مش 
  ؟أى تعليقات أو أى كلام

يمكن هو المشروع بتاع ديسمبر كان على مرحلتين وهنا  ،خلاف أبدا مافيش
لأن هو كلام الأمريكان  ؛وفى رأيى برضه إن هذا الكلام مش حيمشى .مرحلتين مافيش
إنهم لازم يطلعوا من القدس باين من هنا  طبعا ،يباناكلام أبا  أو اسرائيلهو كلام أساسا 

 .وا اللاجئينزم يرجعغزة ولاولازم يطلعوا من الجولان ولازم يطلعوا من 
 ،رفضت إنها تقبل قوات دولية فى ناحيتها اسرائيلاذا  من الطبيعى الواضح إن

اذا  .جهة واحدة ممكن القوات الدولية تكون منو  بهذا الشكلالتساهل فى نقطة ممكن طبعا 
ممكن نقبل  -حتقبل عندها  وده طبعا مش -لم تقبل عمل نقط منزوعة السلاح  اسرائيل

بعض فى سيناء  ..وهذه المناطق صغيرة محددة ،نا مناطق منزوعة السلاحتبقى عند
 .حاجات بهذا الشكل

نقط اتقالوا  9كانوا  ؛نجليزنقط كانوا متقدمين بهم الا 1 يهعوا أظن فحيطل  هم 
قدموا  نجليزوبعدين الروس قدموا تعديل لهم والا ،قدم تعديل لهم اللورد كارادونلكم وبعدين 

هم  الحقيقة فى هذا البيان .نتيجة محادثات الدول الأربعة يطلعوا بيان عن ينعايز و  ،تعديل
معترضين عليه مع الروس  إحناوهذا الموضوع  ،القتال ايقافبيتكلموا على ضرورة احترام 

لأن الأمريكان طالبين مننا هذا  ؛اسرائيلبنحقق هدف  إن احناإن معنى هذا الكلام  :وبنقول
عليها فى الوقت  ماشيين اللى احناوده يتنافى مع سياستنا  .النوقف القت إن احناأيضا 
بالحدود اللى هى موجودة النهارده بتكون سعيدة  اسرائيلالقتال معناه إن  ايقافلأن  ؛الحالى

 هيزعجها. ماحدشطالما ضامنة إن 
القتال  ايقاف عدمالقتال أو  ايقافإنهم سواء طلعوا ب ،لجروميكوهو أنا عبرت 

سائلين  امبارحيمكن هم  .صداماتوطبعا حينتج عن هذا  ،لتزم بهذا الموضوعلن ن إحناف
نقط أو  9 - ويمكن تطلع هذه النقط كلها ،الموضوعبالنسبة لهذا  الرأىايه  يشوفواين عايز 
 .خاصة بالدول الأربعةهى حاجة اللى أى فيها أبدا  مافيش -نقط  1

 اللى هى فى واشنطن ،السوفيتى تحادالاالكلام ده خاص بالمباحثات اللى بين أمريكا و 
 .بتاع وزارة الخارجيةاللى هو بين السفير بتاعهم وبين سيسكو 
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ن فى العمليات العسكرية فى الفترة اللى ييماش إحنا ،بالنسبة للعمليات العسكرية
قاله هنا الفريق كان وبعد الكلام اللى  ليفر ابالنسبة لتدمير خط ب أساسين: فاتت على

أو  ٪99جزء دمر كاملا اللى هو كان يطلع  يهية اتوجد إن فاحصائيقة اتعملت الحق ،فوزى
ين النهارده يماش .ر تدمير جزئى وجزء لم يدمرموجزء د ،٪24دشمة  99 يهحاجة بهذا وف

 .العملية دى ماشية يوميا ،بحيث يدمر تدمير كلىدشم على على أساس تركيز 
 ،قتال متلاحم يهوبتشتبك وف قوات بتروح الشرق يهوفى نفس الوقت يوميا ف

كنتش اوأنا سبته فى هذا ولو إن أنا م ،بهذا مَيال إنه يطلع بيانات ماكانشالفريق فوزى و 
 ماحدشبنعمل حاجة متصور إن  إن احنايبان  عايز مش واخد نظر الجيش هو .موافقه
حناو  ،عارفةالأمريكان طبعا حيعرفوا والروس حيعرفوا كل الدنيا  ؛حيحس ن مش ممك ا 

 !صور إنهم مش عارفينتن
كانت  ىوه ستغلوا نقطة ضعيفةاوبرضه  ،اليهود عدوا فى نقطة عندنا امبارح

هى مش و أعلنوا النهارده إنها رادار وهم  .نقطة من خفر السواحل موجودة جنو  الأدبية
 إحنا 29موتوا عدد من القتلى  ..ولكن الخسائر عندنا كبيرة فى الناس ،رادار ولا حاجة

أنا فى  ولكن ،قتلى مافيهاشلكن الحقيقة المعارك اللى فاتت  .فى البيان 5القتلى  :قلنا
حنارأيى اصطادونا فى هذه العملية و    هذا! يعنى كنا نائمين فى ا 

 ،بالليل لغاية نص الليل امبارحوأنا كنت عندهم ، الفريق فوزى موافقنى على هذا
مين ينا اللى احنا ةالحت ىطريقتهم بيدوروا علو  ،مين فينياليهود حيدوروا علينا نا :وأقول لهم

ممكن  -مراجعة موقفهم  يعنى مع -امنا دالحقيقة أهم  وبعدين .فيها ويلقطوها ويروحوا
 سنة اللى فاتوا يعملوا الحاجات اللى 24 الــ لأن لأول مرة فى ؛ناكل منهم حتت كثير جدا

 .بالنسبة لهذاالحقيقة مستمرة و فالعملية ماشية  ؛امنادبيعملوها أهم 
 امبارحبنموت عندهم بقالنا  إحنا ،التصاعدمنزودش  إن احنافى نيتنا  إحناطبعا 

نهم ممرورين من العمليات إباين حتى من كلامهم طبعا وهم  ،قتلى يهويوميا ف امبارحوأول 
 .ناديامن ين نصعد برضه الموقف بحيث إنه يفلت عايز مش  .اليومية اللى بتحصل

عدد كويس دلوقتى بتوصل أسلحة جديدة وصل منها  ،الجديدة بالنسبة للأسلحة
حنا و  ،وموقفنا أحسن الحقيقة طبعا الطيارين  .ة طويلة ولكن لسهدى كنا بنستناها من فتر ا 

بالنسبة  لازال ؛وضعنا كويس فى هذا ولكن لسه لا نحتمل تصعيد شامل ،بتدوا يوصلواا
ختراق الحقيقة اعة اللى فاتت حصل عندنا والجم .مشكلة يهفللقوات الجوية والدفاع الجوى 

طائرات يهودى من الجنو   4 تدخل ؛لأول مرة فى الفترة الأخيرة يمكن سمعتوا عنه كلام
 .وحصل ربكة بالنسبة للقوات الجوية وبالنسبة للدفاع الجوى ،دقيقة 44وعملت لفة وقعدوا 
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وكان  انذارة أخدنا من أول ثاني ..نذارطريقة الاإن  ،نات اللى فيهاسالحالحقيقة 
دقائق هو ده  3 انذارلو ناخد  إحنانحلم به أبدا يعنى  وهذا ما لا ،دقائق 94 انذارعندنا 

  !تعملش حاجةاادقائق ولكن الحقيقة م 94 انذارخدنا  ؛اللى بنتمناه
 بعد مناقشات بالنسبة للقوات الجوية والدفاع الجوى تقرر عزل قائد القوات الجويةو 
حنقول لكم هذا الكلام  إحناعشان نقدر  .وتعيين قادة جدد الحقيقة ،الجوىوقائد الدفاع 

الحقيقة ما بنقدر أبدا  ؛الأسبا  بالضبطايه  كمل بقولو  ،عشان قرار طلع النهارده وحتسمعوا
 .نحتمل عمليات بهذا الشكل

اليهود  ىيعن .الضباط الكبار داعيالاستين راحوا مسؤولبالنسبة للناس اللى كانوا 
ستغفال فى العملية دى ابرضه حصل  لكن ،نوش يجرؤا يدخلوا فى الفترة دىاكاحقيقة مال

 44يعنى خدوا لفة  ..دقيقة 44الحقيقة لكن قعدوا تبلغ ومن أول ثانية اتعرف وا ،ودخلوا
  !دقيقة وطلعوا الأربع طائرات

وأى  ،ما نقدر نسكت إن احنا :للفريق فوزى بقولوأنا  ،ى فى هذايمتهيألى أنا رأ
لا حيتكرر ثانى الكلام اللى حصل قبل كده ،لازم نحاكمه مهما كانت رتبته كبيرة مسؤولواحد   .وا 

 .حوادث كثيرة فى الطيران بالذات يهالحقيقة بالنسبة للطيران مش بس العملية دى ف
السوفيتى ولا واحد حصلت له  تحادالاعندنا طيارين بيتدربوا فى  إن احنا ..حوادث الطائرات

نسبة كبيرة فى  يهليه الناس اللى هنا اللى بيتدربوا حصل لهم حوادث وبان إن ف ،ةحادث
 هى دىت لازالنرجو إن عملية بهذا الشكل الحقيقة ممكن إنها تتصلح لأن  ؟!الحوادث
 .ساسيةالأضعف النقطة 

 54بزيادة أخدنا قرار حيطلع خارج عن الميزانية  إحنا ،بالنسبة للقوات المسلحة
حث كيف بنبلازلنا  إحناإن  ؛رة السنة الجديدة يعنى بعد الميزانية وبعد الكلام دهألف فى فت

الحقيقة من ناحية كان الأول بنركز  .الكيفمن ناحية الكم و نتفوق على العدو من ناحية 
يعنى عدد الفرق الموجودة  -اللى هى معروفة  -النهارده عندنا  ،على القوات الموجودة

وحدات جديدة وقوات  ئننش إن احناشايفين إن يستدعى الأمر  ولكن ،والتركيز عليها
 إن احناالحقيقة أنا هدفى  ،ألف 54حيصل العدد  نشاءوبدأوا فى عملية الا ،ئحننش ..جديدة

أو  حنتكلم فى هذا هل عندنا قدرة نعمل لسه .ألف 944الى  نوصل فى الجديد غير الموجود
قريبة  هياشاوبعدين م ،ينه إنها معركة واحدةولكن الحقيقة هى عملية معركة با ؟منعملش

  .لسه حتاخد وقت
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لقوات المسلحة عمليات ردع لمجهزين بالنسبة  إحنا ،بالنسبة طبعا عمليات الردع
وطبعا  ،لأول مرة عندنا عمليات عن كذا وكذا .جاهزةاللى أنا شفت معاهم كل العمليات و 

 الوضع مع نضربهم، أيضا على إننا حنروحجاهزين  إحناجوا يضربونا ولكن يممكن اليهود ي
معركة  الى نخليش العملية تفلت مننااحد محدود بحيث مالى  حنصعد إن احنافى الحسا  

  .شاملة
أولا بناء القوات المسلحة من ناحية الكم والكيف  :نا فى الوقت الحالىفحيكون هد

 ة.قاع أكبر خسائر فيه ممكنيانهاك العدو و ا ،حتى بدء التحرير
القتال مهما ضربونا ومهما عملوا ومهما الأمريكان أبدا الحقيقة مش حنوقف 

 فى الشهر الماضى بالذات من الأمريكانوى أوقعنا تحت حر  أعصا  شديدة  إحنا ،أنذرونا
ين يعملوا كذا يإن اليهود ناو  :جا  مندوبنا وقالوا له وأوثانت ،وحتى من الأمم المتحدة

 .وكذا
 .حاجة يافوزى يهف ..ده الموقف العسكرى

  
 يافندم.لا   ف. فوزى:   
  
بنروح لهم ودخلنا لهم  إحنا ،طبعا ممكن اليهود يضربونا زى النهارده طبعا الواحد يزعل  عبد الناصر: 

حاجات وفوزى اللى أيام داخلين جوة الدشم وجايبين  3من  ،خط بارليفدخلنا الدشم و 
وأعلنوا  1لصبح بعد اليهود ما أعلنوا الساعة النهارده بقى ا مسؤولال يعنى .مرضيش يعلن

ولا واحد فى البلد حيصدقك إنك  :قلت له ،امبارحإنه حيعلن عملية  :فقال ايه، حتعمل
على البلاج  اسكندريةى كلم واحد فايعنى المغر  كنت ب .فاتت الليلة اللىعملت حاجة 

ده كذ  تغطية  :ح وقالوالما طلع البلاغ بتاعنا كل الناس سامعين لندن الصب :بيقول لى
إن بأنهم أذاعوا أنقذونا  جماليهود و  !بنغطى يعنى ..للكلام اللى طلع الصبح بتاع اليهود

 ات عندهلازالوالناس  !عدينا البر الشرقى وعملنا العملية اللى هناك وعندهم خسائر احنا
 .شك فى كلامنا

لازالت والعملية  ،لازم بنعمل نقول إحناما طالالحقيقة بالنسبة للعمليات بتاعتنا 
ولكن هى العملية حر  من أجل حر   ،حر  بين قوات مسلحة وقوات مسلحة ماهياش

والبرقيات اللى طالعة  ،فائدة مافيش إن احنانفسية من أجل تيئيسنا هدفهم إنهم بيبنوا لنا 
 يضر  متى شاء هنإعلى نه قادر إمرة أخرى  اسرائيلوبذلك يبرهن جيش  ..النهارده كلها

 .اسرائيلده اللى بتذيعه و لنا و ين يدوهعايز نفس الكلام اللى  ..ومتى أراد وفى المكان اللى هو
 .بقىا اخوانفتوفر لنا الفلوس بتاعت دول من 
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 فيهلأن  هيونيفى قة فمواالخليناها لو على أساس  ،سيادة الفريق مع باتكلميعنى كنت   حجازى:     

 ..عشان برضه 91/14اخل فى ميزانية متفقين عليه مش د حناإ كمانترحيل 
  
هم  ،السباق رهي الحقيقة علينا بنشوف الموقف من جمعة لجمعة لأن  إحنايعنى الحقيقة   عبد الناصر: 

 كان قرأتوا الكلاماذا  تسليح بس مش الميزانية ..مليون دولار 884التسليح فى السنة  :بيقولوا
 .ده

  
 .هآ  أصوات:     

 
وا متفوقين علينا لازالو وا متفوقين علينا فى الطيران لازالهم و  تروا أسلحة من كل حتة،بيش  عبد الناصر:

  .ين الحقيقةيطبعا ده بيمثل العنصرين الأساس ،فى المدرعات
 ؟ملاحظات أى

 
قتناع اعن السوفيتى موافق يعنى على المقترحات الأخيرة  تحادالا هل ،سيادتكلو سمحت   مراد:        

  ؟يرة لناعن مسا ولا  
  

زينا برضه بيجى شوية موظفين بيعملوا لهم هم  ما ايه؟ يعنى بيعملواالسوفيتى  تحادالاهو   عبد الناصر:
 - وبيجيبوه لك بتمضى عليه كزى ما بيعملوا لك فى الوزارة هنا -الورق وبيجهزوه لهم 

الكلام ده له هو بيناقشوا كده وبيقول نيف ولا لا بيناقشوا برجنفس العملية  ؛وبيجيبوه لنا
يعنى هى العملية كده فى كل  ..دينا منطق كويس حيقتنعا إحنا واذا ،بيأدى المصلحةاللى 
  ! )ضحك(حته

 لا هو ولا ..أبدا !اللى وضع المشروع ده برجنيف هوكنت متصور إن اذا  يعنى
 ارجيةاس ضده هناك فى وزارة الخن يهف .هو سيمينوفالخارجية واحد فى وزارة  ؛كوسيجن أبدا

 ؟!نت مثلا بتتكلم فيهإالكلام الفارغ اللى ايه  :هنا لعنا أبوه وقلنا له إن احناوفرحانين فيه 
 تحادالاهى نفس الحكاية هنا وفى  ؛الوضع مشبوه زى برضه وكلاء الوزارة اللى عندك

 ! )ضحك(ةوفى أمريكا وفى كل حت ىالسوفيت
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 )ضحك( أصوات:    
 

هم  ،المشكلة لكن العملية متوقفة علينايخلص من  عايز ىالسوفيت تحادالا طبعا هو يعنى عبد الناصر:
لغاية كده الحقيقة كل مرة هم  .مش موافقين عليه إحنالن يتقدموا بكلام هم  إنكلامهم لينا 

على أساس إن أنا م كل بقولأنا كنت  ،وافق عليه من دون مناقشةاجابوا لنا كلام أنا كنت ب
وتقبلوا كلامنا بكل بساطة  ،وافقناشامالحقيقة لغاية المرة دى  .يكانمع الأمر نقهم از بكنت 

نوش اكالكن طبعا معلوماتنا إن الكلام اللى جابوه الكل م ،وقدموه للأمريكان زى ما قلناه
السفارة هنا ناس موافقين  يهفيعنى  ،يعنى ناس من الروس مثلا مش موافقين .فقين عليهتم

ين عايز حتى ناس  ،السفارة هنا كلهم مش موافقين عليه ..لأ عليه، موافقين عليه وناس مش
 . كلامهمهم  ..ين المعارضة بتاعتنا تكون أضيقعايز أشد وناس 

ناس مش موافقين وناس بيقولوا حر  وناس بيقولوا نتشدد  ،هناك فى موسكو
 .وناس بيقولوا نصبر

فين يطلع شوية موظبقى علشان  ؟!جى الحقيقة مين اللى بيجهز الورقيبي
أثبتنا دائما إن موقفنا  واذا ،قدرنا هنا نصبر واذاندى منطق مقنع  إحناقدرنا اذا  ..بيجهزوا

ثنين وثلاثة واذاالداخلى قوى  الحق فى  استمراريبقى بو  هنقوى ما بالعكس ؛صبرنا سنة وا 
 .نا وكلامنا قوىإيد

نفسكم قادرين تلموا  بقى مانتوش يقولوا لنا ،كان ضعيف ذا موقفنا الداخلىا
 إحنااذا  إلا ئقتناع لا يتقدموا بشاعن هم  لكن ،إلحقوا لموا نفسكم فى العملية دى وخلصوا

 .هو ده المبدأ الأساسى ..فقنااو 
 ماحدشين يسافروا من الوزراء يسافروا فى الصيف بعد الصيف عايز اللى 

 رحت البحريننت إ ايه؟ ولا   عبد المجيدمش كده ياكل الناس سافرت متهيألى يعنى  ،حيسافر
 .رحت البحرين خلاص كنت رايح الدنمارك

  
 .ركانمافى الصيف أسافر الدسيادتك أذنت لى   مراد:        

 
 .رك سافر فى الصيفانماتسافر الد عايزذا كنت ا عبد الناصر:

  
 
 



  سرى للغاية 

11 
 

 
 حاضر يافندم. مراد:        

 
 .مؤتمر فى بولندا يهسبتمبر بس ف  قناوى:      

  
 ..سفر إلا مافيشيعنى بعد سبتمبر   عبد الناصر:

  
 .جازات أبدا لأن الشغل فى أغسطس ويوليهمش حنقدر ناخد ا  قناوى:      

 
 ،أزمهتلمانيا الشرقية وكان باعت بيقول الدنيا مايسافر  عايز ماكانشهو حمدى  ..لأ سبتمبر  عبد الناصر:

! هو سافر وجهوآ ،ق سافرفإلحمرة  944حتتأزم أكثر من كده الدنيا كويسه لسه  :قلت له
 )ضحك(

 
 )ضحك( أصوات:     

  
 .كمان رحت المغر   عاشور:     

  
وبعدين  ،باكستان اللى سيادتك وافقت لى عليه وأنا فى الهندالموضوع  هو بس يافندم كان كامل:       

 ..أساسعلى  اتفق معىالحقيقة أنا كنت مجهد جدا فى الرحلة فجاء لى السفير 
  

 ايه؟ سافر فى الصيف ولا   فى الصيف.. صر:عبد النا
  

محاضرات فى جامعة البنجا  يعنى بتاع أسبوع  3هم  حاجة كتوبر ولا  ألو كان فى أول   كامل:       
مصرية  -باكستانية جمعية صداقة عمل طالبين  يافندمهم  وكانوا ،على الأكثر لو تفضلت
 ..يكونأن والخارجية يعنى أرجو 

 
 ضحك() أصوات:      
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 ! )ضحك(جازته خلصا رصيدأصل   مراد:        
  

 .مليون دولار 15جا  لنا   عبد الناصر:
  

 )ضحك( .يافندم جازه ثانيةايبقى ياخد  ..لأ  مراد:        
  

 .الوادى الجديد بالنسبة لشلل الأطفال اللى هناك  عبد الناصر:
 

 .حالات بسيطة جدا  سلام:       
  

 ؟يعنى وبائية افيش حاجةم  عبد الناصر:
 

 .ة وبائيةجمش حاحالة كلهم فى الوادى كله  91 سلام:       
 

 ؟بعتوا حد ..نسبهمش على أساس إنهم ناس غلابهاا يروح برضه ومنه يعنى حد من  عبد الناصر:
  

 .بعتنا  سلام:       
  

 ؟أدوية  عبد الناصر:
  

 .يافندم يوهأ  سلام:       
  

 .هناك متوا الناس كلهاطع  عبد الناصر:
  

 .صل كان ماشى التطعيم زى الباقى بيطعموا ثانى دلوقتىالأهو من  ،دلوقتىبيطعموهم   سلام:       
  

 طعمتوا يعنى.  عبد الناصر:
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 ،ذا سمحت سيادتك حاجة مستعجلة شويه بالنسبة لقانون التعاون لأنه قبل المؤتمر القومىا  مرعى:      
 ؛تعديلات بعض يهف أجرتعلى اللجنة التشريعية و  وأخيرا عرض رةهو مر بمراحل كثي

 ايه؟ حنعمل كنا حنعرضه على مجلس الوزراء ولا  اذا  فمش عارف هل
  

 .بيقولوا موضوع بينك وبينهم قالوا لى الجمعة اللى فاتتكانوا  ،وهملبي  وتقد معتفق ت  عبد الناصر:
 

 .ليناهالمحلية وح دارةكان خاص بالا  مرعى:       
 

 الأساسى. هو ده الموضوع   عبد الناصر:
 ؟تعرضها هنا عايزحاجة  يهخلاص ف

  
حناهو كان الأخ صدقى بيتكلم معايا فى نقطة دلوقتى و  ..لأ  مرعى:       نقطة  ،بره بنناقش الموضوع ا 

ين على نظام جمعية يماش إحنا .فى التركي  التعاونى ىه جوهرية شوية يمكن تكون
الواقع  ،المحافظة جازة لجمعيةاجازة لجمعية مركزية على مستوى المركز ثم ام ث للجمهورية

 تحادللاسلطة كبيرة  مديينوبعدين  .ىالتعاون تحادالاى مسؤولفى المناقشات الأولى مع 
فالأخ صدقى له ملاحظة  ورقابة؛ تفتيش لجانالتعاونى يطلع  تحادالاالتعاونى على أساس 

 كاناذا  يعنىعارف مش ف ،عاملينها جوازية إن احنابدأ ولو فى الموضوع ده من حيث الم
 ..علشان نلحق الموضوع ده

 

أوضحت للأخ سيد قبل الجلسة  انما يعيش، لتعاونلنطلع قانون إن  بنرجو إحناالقانون ده  سليمان:     
على سبيل المثال  ؛نها ماشية فى الطريق السليمعايزة ربط ونعرف إكتيرة ات يه حاجإنه ف

 يهجمعيات فى المحافظات وف يهجمعيات فى المراكز وف يهجمعيات فى القرى وففيه و ه
أبدا معنى لكل هذه الجمعيات بس جمعية القرية شايف مش  ،هنا مركزيةجمعية عمومية 

  .جمعية 4444 وجهاز رقابة قوى يقدر يراق  الـ
 

 حد والله ما ،والله يكس يكس  ا عنه وبعدنالتعاون ده قائم بذاته عملنا كل ما  إحناهو   عبد الناصر:
بنلغوص كل ماما كان ماشى كويس التعاون  !واللغوصةيدين فيها أفسد حاجة إلا وضع الا

كتا   يهيعنى ف ؟!ليه نخترع إحناايه  وبعدين نشوف الناس عملت .كل ما بنبوظ الدنيا
مركزية عاملين لاكنا اذا  .البلاد اللى نجحتايه  وده عملوا ايه، عاملينه الصين عملوا
 ؟!عملش فى المحافظة جمعية تعاونيةام ازاىف ،ة عن كل حاجةمسؤولوالمحافظة النهارده 
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 .إن هذا يكون خاضع لجهة ما لجهة واحدة مش لسبع جهات ،نقطة يهفهو   سليمان:     

  
ماتت وتبقى الناس دى الحقيقة  systemلو نعمل  ،مش ناس systemsين عايز  إحنا  عبد الناصر:

الى  ننقل العملية الحقيقة من أفراد ازاىلكن  ،تهمناش الحقيقةاراحت عملت معاشت 
system  ونعملsystemى الــه دارةلااهو الحقيقة  ؟ system،  نعملsystem  كويس

 system systemولكن نمشى  ،لمحافظة ونخلى المركز جوازىلللكل نعمل للقرية ونعمل 
 .تراق  المحافظة تراق 

يدينا ا إحنانطلع  ؛دخلش فى هذا الموضوعاببرضه م in general باتكلمأنا 
أول أنا ما  .وأطلع أنا منهامنه كحكومة والمشرف ده يبقى مليش دعوة به منهم لبعض 

يعنى  ..والدنيا كلهابت كلمة الفلاحين كلمة المشرف جَ بقت كلمتى أنا السلطة بدخل 
 .نمشىالحقيقة على هذا الأساس 

  
 ..تحتضنها كويسالدولة  عايزةو رعاية  عايزةجمعية صغيرة فى قرية صغيرة فك أنا  يمان:سل     

 
هو يعنى  ،النظام بتاعنا فى حاجة ماتضرشنلغى جمعية المراكز خالص  يافندمهو ممكن   مرعى:      

حنا مديين ،صدقى فى وجهة نظره الأخ وشايلين  دارةسلطة التفتيش والا ىالتعاون تحادالا وا 
تعدد الجمعية العامة  ىالنقط اللى خدت مناقشة طويلة ه تكان .خالص مشرف الزراعىال

على مستوى الجمهورية والجمعية على مستوى المحافظات وجمعية على مستوى المركز 
يعنى  افروع ئأن ينش :تحادلالملاحظين قلنا  إحناصياغة فى ال انما .تحادالامع فروع 
 مع النظرية اللى بيقولهايعنى تمشيا  ة.جوازي ئن تنشى وللجمعية التعاونية أبمش وجو 

ونجعل الرقابة  ئنقدر نلغى الجمعيات فى المراكز ولا تضرنا فى ش إحنا ،الأخ صدقى
التعاونى ولا تضرنا  تحادوتبقى جمعيات المراكز فيها التفتيش للا ،على مستوى المحافظة

 .حتى ةوعلى ذلك هى جوازيالتركي  فى  ئفى ش
  

 قرية؟! 4444الــ  التعاونى ده حيقدر يشوف تحادالايعنى هو بالعقل   ناصر:عبد ال
 
 
 
 



  سرى للغاية 

15 
 

 .جهاز رقابة عايز  سليمان:     
  

 ..ولا جهاز رقابة المركزى قطعا  عبد الناصر:
  

اللى هى طريقة  اللائحةفى  تبقىهو بس الفكرة  ،هو كل لجان الرقابة على مستوى القرية  مرعى:      
باقى الملاحظات اللى قالها الأخ صدقى  ..النقطة اللى هى تدرج يعنى يمكن دىالتنفيذ وال

  .ممكن
 

لوزير الزراعة بالنسبة للجمعية التعاونية إن هو اللى يحل ندى السلطة  إحنايعنى لما   عبد الناصر:
 ؟مين اللى بيحل فعلا مين ؛الجمعية التعاونية

 
 ؟دلوقتى  مرعى:      

  
 ؟ازاىحتحل لما نقول وزير الزراعة بيحل الجمعيات التعاونية هو اللى عنده السلطة  ..لأ  عبد الناصر:

 ؟ة ويجبها لك تمضيهامين اللى بيجهز لك الورق
  

 وتيجى لى. ما تروح لحدعلى الجمعية المشرف   مرعى:      
 

 ؟!مضى تمضىإواحد بيجي  لك الورقة ويقول لك مشرف يعنى   عبد الناصر:
  

  آه.. طبعا.  مرعى:      
 

الآخر  الوزير الراجل فى ،نضحكش على نفسنااطي  بقت العملية كده لما بنقول الوزير م  عبد الناصر:
 .حيجيبوا له بوسته أد كده حيمضى يمضى حيمضى كل حاجة

  
القانون بلأن العملية قبل كده كان الوزير  ؛ينصتحهى فى الواقع و دى موجودة فى القانون   مرعى:      

قرار الحل هنا مربوط فى  انماوبالتالى حصل قديم كان كده بس الوزير فوض المحافظين ال
 .القانون
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ما حيجى لك بتاع الزراعة بتاع المحافظة  ،كان الوزير مش حيفوض المحافظيناذا  طي   عبد الناصر:
 .اللى حيمضيكهو 

  
 .طبعا هو ده ..آه  مرعى:      

  
طي  يبقى لاغينا المحافظ وجبنا بتاع الزراعة  ،ةلى حيجي  لك الورقهو ال ..نتمش إ  عبد الناصر:

 ..خدناها اللى احنا ىد ما هى نفس الحكاية ..لمحافظةل
  

 ..الحل من مجلس المحافظة والتصديق من اقتراحوجبنا ثانى  ،من مجلس المحافظة عملنا  مرعى:      
  

 ،رقابة فيه ىعنهم بيبق ينمسؤولبيبقوا  الجمعيات فى حتى بيعينوا ناسهم  المحافظين لما صدقى:      
 ..الوزير بيبقى المحافظ يةمسؤوللكن طول ما هى 

  
 .ما دى بت فيها ..لأ  مرعى:      

  
 .برضه بت فيها بحيث المحافظ ..لأ  عبد الناصر:

 
 .طلبوا مجلس المحافظةهم  دينا للمجلس إنا مرعى:      

 
 .لأن عندك ملاحظات ؛العملية واي  وسيد وتشوفبتح  تقعد مع لب  عبد الناصر:

 ؟حد عنده ملاحظات عندنا التعاون
  

 آه.. حاضر. سليمان:     
 

العام بتاعه بأنه مش مشروع  طارالا ،الوضع الحالىب هيعنى بعد مناقشة اللجنة ومشروع  حجازى:     
 ؛المحليةاعية بنيان تعاونى بصفة عامة ولكن هو تقليل من الجمعيات التعاونية الزر 

قتصرت المسألة الزراعية والجمعية العامة على افالحقيقة هو خطوة ممكن تمشى لو 
 ..عايزةدى التعاونى الاتحاد حكاية  وبعدين ،مستوى المحافظة
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 .يبقى القرية والمحافظة  عبد الناصر:
  

حناو  ،كمانفى نفس القانون وهى   مرعى:        .متدرجة قوىعاملينها فعلا  ا 
  

 ؟يدخل فيها المحافظ  حجازى:     
  

 .مجلس المحافظة  مرعى:      
  

ده موضوع  ،تعاونية مؤسسة تعاونية هيئة تعاونى أو اتحادربطه سواء  عايز تحادالامسألة   حجازى:     
 الموضوع.هو نفس  انمامناقشة  عايز

 
 ؟انىتحاجة  يهف عبد الناصر:

  
 .ا نخلص مع الأخ صدقى نعرض على المجلسيبقى لم ،مافيش ..لأ  مرعى:      

  
 .ين نخلص الموضوع قبل المجلسعايز  ..هآ  عبد الناصر:

  
 .القادمالمؤتمر القومى اجتماع فى المجلس وقبل  كمانعشان يخش وراء الميزانية   مرعى:      

  
ت فى مجلس موضوع كان سيادتك تفضل أثناء مناقشة الميزانيةكان أثير فى المجلس   حجازى:     

مبلغ فيما يتعلق بالمشروعات الخاصة والصغيرة  لتخصيصسيادتك كنت أشرت  ،الوزراء
 .اباتبعد الانتخالكلام ده كان  ،فى المحافظات

  
 يه؟ ا  عبد الناصر:

 
مشروعات  يهإن ف :سيادتك قلت ،يعنى بعد الانتخابات اللى حصلت فى مجلس الأمة  حجازى:     

للمحافظات بحيث تقابل مصروفات  ونخصص مبلغ من الميزانية ،نقابلها إن احناممكن 
فدى نقطة  .نعكاس مباشرااللى بيبقى لها  مثلا بسيطة بالنسبة لبعض الحاجات العاجلة

إن فمعرفش يعنى سيادتك توافق  ؛امبارحوأول  امبارحثاروها فى المجلس خلال أكانت 
 ؟مبلغ نشوف تدبير احنا
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 ايه؟ زى حاجات عاجلة عبد الناصر: 
 

يقابل به  يد المحافظامبلغ تحت  عايزةبعض الحاجات اللى  ،يعنى مثلا معديات كبارى  حجازى:     
المحافظات  ى فىشتراكأمناء الاتحاد الا وفعلا ،وكان أعلن .المشروعات العاجلة بعض

ر الانتخابية ئالمشكلات الصغيرة فى الدواهذه ومجلس الأمة كانوا بدأوا يجمعوا بعض 
كان نخصص اذا  عرفشافم ..وبعدين النهارده ملهاش أى اعتماد فى الميزانية ،لمختلفةا

 ؟الغرضجزء لهذا 
 

 ؟فى الموضوعايه  أنا قلت ؟وعملواوراحوا يعنى للنوا  اللى وعدوا   عبد الناصر:
  

 .المجلس فىالأعضاء  كان أفتكر الدكتور عزيز وأنا وكام واحد من ،يعنى كان أثير الموضوع  حجازى:     
  

 ..على حاجات يوافقوا الوزراء سيادتك قلت إن صدقى:      
  

 .وجدتوا حاجات تقدروا تبتوا فيهااذا  أنا قلت الوزراء لما يطلعوا للمحافظات ..هآ  عبد الناصر:
  

 العاجلة فى بعض المناطق. المسائلعلى أساس حيبقى مبلغ موجود لمقابلة مثل هذه   حجازى:     
  

يعنى  ؛لوش حاجات معقولة موافقش عليهااماقاذا  بس الوزراء لازم يقولوا حاجات معقولة  لناصر:عبد ا
 .قول له لأ على طولن !  يعمل له كوبرى ومعدية وطريقئميروحش عشان يجامل نا

 ية توافق عليها ولا  قتصادجى يقول أنا وعدت كذا بندخلها اللجنة الايفنعمل مبلغ الوزير بي
 وا! )ضحك(توافق ؟ية مش حتوافقصادقتاللجنة الا

 
 )ضحك( أصوات:     
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لو سمحت لى سيادتك الموضوع ده يمكن أحسن لو دعمت صناديق الخدمات على   مرعى:      
 .مستوى المحافظات بمبالغ معينة

  
لام ول وكجأنا عارف المحافظين حيدخلوا فى ع ،محافظ أبدا بقولوأنا الحقيقة مش  ..لأ  عبد الناصر:

بهذا  يعنى عملوا حاجاتوهم  ،فى مشاريع خرافيةيدخلوا فاضى من ده وياخدوا الفلوس 
دلوقتى سيد مرعى طلع مثلا الحته الفلانية ورحت تخط  فى أسيوط  :بقولأنا  الشكل.

حيفضلوا يضحكوا  درس!احهاتقول  ؟بقىايه  حتقول لهم ،وقالوا لك إن المعدية دى خربانة
 لنهار! اعليك الصعايدة طول 

 
 )ضحك( أصوات:    
 

اللى هو أنا بتيت فى الموضوع إن وتيجى تقول هنا  ،قول طي  حنعمل المعدية دىهات عبد الناصر:
الوزير لما يروح لازم يبان إنه  ،هو ده الحقيقة اللى بقصده .مش وزارة زراعة يمكن رى

نه بتو وزير  بس مش  ،فيه لو الناس قالوا له موضوع وشايف إنه لازم يتعمل يبت ،ا 
يبت فى العمليات ودى  :بنقوله اللى احناده بقى  ..يتلكك ويبت فى حاجات عشان النوا 

 .مواضيع نقدر نمشيها
  

 ..هو الحقيقة المعديات والكبارى دى  قناوى:      
  

ماحدش يبت فى معديات وكبارى!  ،خدناها على سبيل المثال إحناعلى سبيل المثال ده   عبد الناصر:
 ()ضحك

 
 )ضحك( أصوات:     

  
بس يعنى صحيح  ،الحقيقة مخصصين مبلغ لمثل هذه الأمور إحناهو لو سمحت سيادتك   قناوى:      

وأنا كنت مرة طلبت من السيد  .لكن ده فى الحقيقة مبيكفيش الطلبات جنيهألف  544
ادتك ربما ولكن زى ما تقول سي ،جنيهألف  844الى  وزير الخزانة زيادة هذا المبلغ وزاد

  .ئيةمر لحاجات فجايحتاج الأ
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 تفضلت بندرس الموضوع.ذا سيادتك ا  حجازى:     
 

 .centralالموافقة  بس لازم الحقيقة  عبد الناصر:
 

 .عاملين لجنة إحناما  ..لأ  حجازى:     
  

 ؟يةقتصادلجنة الاال  عبد الناصر:
  

 .ضمن الاختصاص داخلة  سليمان:     
  

 ؟أو اللجنة الرباعية  عبد الناصر:
  

 .عشان نبقى موجودين الاقتصاديةالجنة  ..لأ  مرعى:      
  

أسابيع الكلام اللى قاله  3أسابيع أو  4على أساس تبتوا فى خلال  ،فى اللجنة الاقتصادية  عبد الناصر:
 !نفضحوش الراجلايعنى م ،وزير

  
صندوق  نالمحافظ قبل توجيهات سيادتك ع وضح موقفأ عايزأنا  ،يافندملو سمحت لى   عاشور:     

فى تعديل القانون وأصبح المحافظ بعيد عن  إحناف .طورناه فعلا اللى احناالخدمات و 
حة خاصة ئشعبى له لاالمجلس اليبقى  ؛صندوق الخدمة مجلس المحافظة اللى حيطور

 .ونظم خاصة ومراجعات
  

 ؟!يه المحافظ مبيمشيش يعنىأمال اللى بيقول عل !يهامجلس محافظة   عبد الناصر:
  

 ..اعتبار إنه حيبقى  عاشور:     
  

 ؟اللى بيقول عليه المحافظ بيمشى ولا مبيمشيش  عبد الناصر:
  

 .أنا كنت ضد صناديق الخدمة يافندموالله   عاشور:     
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 .لما جيت تسأل سؤال ..لأ  عبد الناصر:
  

 .بس هى اللى كانت تعبانة يافندمفى بعض المحافظات المنيا   عاشور:     
  

 ؟لأ اللى بيقول عليه المحافظ بيمشى ولا  إنت بتقول مجلس محافظة،  ..لأ ..لا  عبد الناصر:
 

لا ميبقاش محافظ  عاشور:       !طبعا وا 
  

 )ضحك( عبد الناصر:
 

  )ضحك( أصوات:     
 

فى المجلس التنفيذى بعيد المحافظ بعيد عنه حيبقى  ،شعبىالمجلس للحيبقى  التطوير  عاشور:     
 .ن لأن المجلس شعبىئأنا حتى فى التعاون مطم ،خالص

 
ده ضده يخر  بيتهم ويقطع  ،يعنى المحافظ مش حيبقى له علاقة حيبقى المجلس شعبى  عبد الناصر:

 ! )ضحك(عنهم المياه ويتفق مع وزير الرى
 

 )ضحك( أصوات:    
  

 ..ده المحافظ  عاشور:     
 

 .الناسلمصلحة ما هو المفروض أصلا السلطة التنفيذية والتشريعية دول ناس متعاونين  ..لأ  عبد الناصر:
  

فى تطوير الرسوم وصندوق  ماشيين ن احناخد توجيه من سيادتك لأآأح  بس هو   عاشور:     
يعاكسنا بواللى  ،الرئاسةالخدمات وتدعيمها وتنظيمها بعد توجيهات سيادتك أيام مجلس 

 .تلغى صندوق الخدمة هعايز  استمراروزارة الزراعة دلوقتى فى إنها بزارة الصناعة و  يافندم
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 ؟الزراعة  عبد الناصر:
  

إن التفسير الى  لكن بخشى ،طبعا بيتعاون معانا وبيدى مجهود سيدالدكتور  يافندميوه أ  عاشور:     
شعبى الجلس الم .هو المسيطر على صندوق الخدمةلمحافظ نفسه لأن ا ئيبقى خاط

لمحافظ فإذا كان التوجيه نمشى اهو اللى حيدير صندوق الخدمة بتصديق أو بعلم أصبح 
يبقى  94بتاع سنة  وبعدين الرسوم اللى قبل القانون ،فى العملية أو نلغى صندوق الخدمة

 .عاجز
 

 94عليه  المحافظة ويقول دهيقعدش كده فى ام ،يبقى نقول إن المحافظ لا يصدر رسوم  عبد الناصر:
 .95وده عليه  صاغ

 
 .عملنا أوعية ونظمناها يافندممش ممكن   عاشور:     

  
 .طي  ؟هو ده اتعمل  عبد الناصر:

 
 ية والمجهودقتصادت للجنة الادعيستامرات  3لأن أنا  ،هو الأخ صدقى سامع الكلام دلوقتىآ  عاشور:     

بار إنهم نظموه نه يلغى على اعتوكل ده أخشى لأ ؛اللى عمل واللجنة الوزارية والتصديق
 .95بقالهم من سنة 

  
 .رض عليه السيد وزير الزراعةتعاالموضوع نفسه   سليمان:     

  
 ية وأنا معترض عليهقتصادالموضوع كان عرض فى اللجنة الا ،ذا سمحت لى سيادتكا  مرعى:      

 .جدا غري مة شكلها ئفى الداخل قا  ئمة الضرائلأنه قا
  
 .بنشوفها  لناصر:عبد ا 
  

 ..يافندمأشرحها   عاشور:     
 

 ..يةقتصادفى اللجنة الا مرعى:      
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 .مش دلوقتى ..لأ ..لا  عبد الناصر:
  

ده أوعية  ،السمك فرض عليه رسمإن هو بيعترض  يافندمت دقيقة واحدة بس لو سمح  عاشور:     
أصبح فى  ،1الى  ا سوا وقللوهاجتمعو وزارة الخزانة وأجهزة المحاسبات ابا   93كانت 

يعنى بورسعيد لوحدها بتحصل  ؛اجبارىبعض المحافظات نوع خاص بياخد عليه مش 
لأن  ؛خرهآولا فى دمياط ولا فى  اسكندريةعلى السمك رسم مش ضرورى أحصله لا فى 

 ..والمجلس الشعبى طبعا حيوافق على إن نسبة محددةعندهاش غير هذا السمك ام
 

 .المجلس الشعبىفى ما هو ده   عبد الناصر:
  

 .يافندممش مجلس المحافظة   عاشور:     
  

ده؟! ايه  جى يبقى يطلع مجلسيخليه يوافق قبل ما يلما أ ؛يجى المجلس الشعبىيما أط    عبد الناصر:
 )ضحك(

 
 )ضحك( أصوات:    
 

بيقول بلاش كل سيد الدكتور  ،هذا الصنف استخدامأوعية ذكرت إن ممكن  يافندمدى   عاشور:     
 .سترشادده موضوع للا اجبارىالأصناف دى مش 

  
 ..ذا سمحت لى يا أخ حمدى أنا مش مقتنعا  مرعى:      

  
اذا  ثنينالا إنتوف !حناش عارفينهابتدخلونا فى موضوع نحن يغي  عن ذهننا وم إنتوأصل   عبد الناصر:

 إنتو الاتنين.. )ضحك( ين تطلعواعايز كنتوا 
 

 )ضحك( ات:أصو     
 

 ..يعنى تاخد سيد مرعى ..أنا معنديش مانع : عبد الناصر
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 .قعدنا سوا كثير إحناما   عاشور:     
  

 )ضحك( !طي  تقرفونا يعنى  عبد الناصر:
  

أطمن  عايزأنا  ،لغاء صناديق الخدمةاكل ما أخشاه إن ده توجيه من مثلا جهات على   عاشور:     
 .يةقتصاداللجنة الا

  
 ..نتا  يقوله و  عايزهو سيد يقول اللى  ،متفقتوش تعالوا لنا هنا واذاناقشوا   د الناصر:عب
 

 .صندوق الخدمةفى عدا افقنى على التعاون معانا مابيو ؛ على طول يافندمبيوافقنى   عاشور:     
  

 . طي  كويس  عبد الناصر:
 .أيوه

  
المحافظات وحل الى وزراء السفر الزملاء ع موضو لما عرضت  ،يافندملو تفضلت سيادتك   كامل:       

يبقى برضه لو كان  ،يةقتصادعلى اللجنة الا المسائلعلى الطبيعة وعرض هذه  المسائل
صغير  ئشعلى كبير  ئيعنى هل حتكلم على ش ،مالى معين للتصرف واضح اطار يهف

 ..سلو  منايبقى برضه بيننا 
  

 .عبد العزيز أخعنده نظر يا يبقى برضه الوزير عبد الناصر:
  

 ..فى يافندم ..لأ  كامل:       
  

 ة كدهمعقول يعنى حاجمش  ايه؟ نت منين محافظتكإيعنى تروح مثلا تعمل حديد وصل    عبد الناصر:
 )ضحك( يعنى!

 
 )ضحك( أصوات:     
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 .مثلا بس برضه يعنىايه  توفره الخزانة لهذا الموضوع أديمكن أن يعنى ما   كامل:        
  

 .وحتصلحها مثلا ةجامع واقع ئذنةده موضوع عنده نظر يعنى م  عبد الناصر:
  

  )ضحك( يافندمأخلصها  ..عايزمش  يافندملا   كامل:       
 

 .بيقدر واحد ثانى مش وزير أوقاف يبت فى هذا الموضوع ايه، دورة المياه مش فاهم فيه عبد الناصر:
خلاص نعمل  :قال ،فيه دورة مياه مافيشالجامع  يعنى لما يطلع عزيز بيلف وقالوا له إن

، لكن مبنيش دى زى ده متهيألى بيبت فى العمليات .فيه دورة مياه بيدخل فى مقايسة
 .بهذا الشكلاللى الحقيقة يعنى العمليات الضرورية  ..جامع بحاله
 بدوى.يوه ياأ

  
ألف تتكون من  93 حوالى با عددهاأسر تقري يهإن ف ،نقطتين خاصة بالمهاجرين يهفهو   بدوى:       

الفرد الواحد بياخد الحد الأقصى  ؛تتكون من فردين آلاف 8 حوالى فرد واحد وأسر عددها
 4.5الفردين بياخدوا  جنيه 3يعنى يبقى شخص بيعيش بـ ..جنيهات شهريا 3اللى هو 

أكثر من  ،هجني 92بياخدوا  1اللى  1حد أقصى اللى هى أسرة أكثر من  يهفبيبقى  ،جنيه
فدى فى الحقيقة كانت  .بتاخد برضه الحد الأقصى 92 - 99  - 94 – 1 – 8 – 1
اللى هى الأسرة ذات الفرد الواحد وذات الفردين  ؛ار شكوى من شكاوى كثيرة متعددةثم

 .واللى بيقفوا عند حد أقصى معين
 وبعت له ،نا هذه الموضوعات وتحدثت مع السيد وزير الخزانة بشأنهار حص إحنا

 جنيه 3الحد الأقصى بدل ما يكون إن مذكرة بالتكاليف والأعباء فى السنة وبتبلغ بحيث 
 .نسبة كده معينة مافيشيعنى  ..5.25يكونوا  4.5ما يكون للفرد، وللفردين بدل  4يكون 

والسيد وزير الخزانة تكرم ووافق  ،ألف 444 حوالىووضع جملة التكاليف فى السنة بلغت 
عرضها نرجو الموافقة عليها لأن دى فى الحقيقة بتحسم كثيرا من الشكاوى فأنا بس ب ؛عليها

 ..شهبيكفيالأن برضه الفرد م
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 ايه؟ أد بتفرق ليكوا رأى؟ عبد الناصر:
  

 .يعنى بنقدرها على نفس المبلغ  حجازى:     
  

 .هى يعنى فى نفس البند متخرجش  بدوى:       
  

 .دول.لفردين حسبناها وبعدين فوق الخمسة بالنسبة الفرد وا  حجازى:     
  

 .فوق السبعة  بدوى:       
  

 .فرد فوقكل على  صاغقرش  2.5السبعة حندى فوق   حجازى:     
  

 ؟إنتومش معترضين   عبد الناصر:
  

 ..نقطة ثانية يهف  بدوى:       
  

 .شهر يوليه من حجازى:     
  

 .بتداء من شهر يوليها  بدوى:       
 

 .يوليه مش شهر يوليهآخر  يعنى  حجازى:     
  

 .أول يوليه بقى ..لأ  بدوى:       
  

 .لأ  حجازى:     
  

 .ما هو أصل البند  بدوى:       
  

 .على شهرين مش هيعامل حجازى:     
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 .زى بعضه ..زى بعضه  بدوى:       
بياخدوا اللى عملهم ية سماعيلإن كان العاملين فى السويس والا :نقطة ثانية يهف
فكان الموظف بياخد  ،كن أخرىاأمالى  هم فى هذه المواقع وأسرهم مهجرةئبيستلزم بقا

ده كان قرار أصدره السادة المحافظين من سنة  .سفر عشان يزور أسرته كل شهر استمارة
لا تعطى إلا كل  ستمارةفكرة فى إن هذه الا يهوبعدين عرفنا أو ف ،لغاية دلوقتى 91

ن على كده بقالهم سنتين اللى بيشتغلوا فى المواقع اللى هناك وبيروحوا يماشيهم  .شهرين
فأنا برجو إنها تبقى كل شهر  ؛مثلا يزوروا أسرهم اللى فى الشرقية والغربية كل شهر
 ..عملهمهم  عشان لا يتغير الوضع وعشان نشجع الناس دول اللى

  
 ؟مين صاح  الفكرة  عبد الناصر:

  
 .برضه الدكتور حجازى  ى:بدو        

  
 ..لأ  حجازى:     

 
 حس هو كان صدر قرار بكل شهر وبعدين أوقف وبعدين  ،الموضوع اتعرض على اللجنة  سليمان:     

أيام  8جازاته مثلا اتجمع ميقدر ياخد  :قلنا إحناف ؛عرضت كان مرة فى السنةاللى مذكرة ال
 .كل شهرين ينزل يزور ولاده

  
ده كان سفر  ،أبدا على إنه مدار السنة إنه بياخد واحدة كل شهر شيعنى هو متنفذ  حجازى:     

 .وبعدين أوقف بعدها بكام شهر
  

 .هو أوقف  بدوى:       
  

 ..يةقتصادعرضنا الموضوع على اللجنة الا إحناف ،واحدة استمارةوكان بياخدوا   حجازى:     
 

لأن دول ناس  ؛إلا إن المحافظين قالوا منقدرش نوقفه هو رغم إنه أوقف من الخزانة  بدوى:       
ون ئفكانوا بيدوا استمارات خصما على حسا  وزارة الش ،بيشتغلوا وبيسافروا أماكنهم

 يةسماعيلجو إن كل شهر الموظف اللى بيشتغل فى السويس أو الابنر  إحناف .يةجتماعالا
يوم عشان  94أفضل لو قعد كل يعنى يبقى  ؛جازه يومين أو ثلاثةالشهر بياخد اآخر  فى
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وخصوصا وهى أماكن قريبة مش أماكن بعيدة ولا حاجة فى المحافظات  ،5أو  4ياخد 
الكلام اللى بيطلبوه كل  وده ،راحة نفسية يهوف القائمللوضع  استمراربس ده يبقى  ،القريبة

 .بيعملوا مع كل الناس اللى همالسادة المحافظين فى هذه الأماكن 
  

 ية ومحافظجتماعالا الشئونالسادة المحافظين مع السيد وزير  امبارح اجتماعتم  يافندم يهوف  ور:عاش     
 إنها واجدةعتبار ل هذه الرغبة لسيادتك على انقأبدوا رغبة فى  ،يةسماعيلالسويس والا

 .يةجتماعالا الشئون استمارةمن  ينزلوا دواو حالة قلقلة بين الناس اللى تع
  

 ؟!قلقلةايه  عنىي  عبد الناصر:
  

عتبار إنه بيروح يشوف اأو يبعد على مضطر يهر  أو يمشى  ،يعنى الراجل ساي  بيته  عاشور:     
 .ولاده ويرجع ناحية نفسية

  
 .كل شهر استمارة ياخديعنى   بدوى:       

  
 .فعلا يافندموماشية   عاشور:     

 
 .ماشية طول السنتين دول  بدوى:       

  
 ؟اين تغيروهعايز ط  ليه   صر:عبد النا

  
 .إنها تمشىقرار  يهولا ف إنها ماشية لا نعلم إحنا ،مغيرناش إحنا  حجازى:     

  
 ..هم كانوااذا  القرار ده أوقف  سليمان:     

  
 .ماأوقفناش إن احنا :المحافظين قالواهم   بدوى:       

  
ن له الحق فى  اللى جت لنا إن القرار المذكرة أصلا  سليمان:      فإذا  ،واحدة فى السنة استمارةأوقف وا 

 .ئالمحافظين يعطوهم استمارات ده موضوع لا نعلم عنه ش السادةكان تجاوزا 
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 .علمنا دلوقتى  عبد الناصر:
  

 ..هو المحافظين قالوا  بدوى:       
  

  .إديهم شهرخلاص   عبد الناصر:
 .غيره

  
مجموعة كبيرة جدا  ،ناس موظفين اللى كانوا فى الشركات دى يهف كلمة أخيرة يهط  ف  بدوى:       

قاعدين موظفين بياخدوا مرتباتهم ، دول تنقلوا وراحوا المعسكراتااللى فى الشركات اللى 
سواء  ،أعمالالى  رخصة بانتدابهم يهفأرجو الموافقة على إن كل دول يكون ف ؛بدون عمل

إن عشان ميبقوش قاعدين ويقدروا يشتغلوا  الشئونغير وزارة فى أو  الشئونكان فى وزارة 
 ..شركاتهم

  
 ؟فى وزارت  عبد الناصر:

  
 .شركات كثيرة جدا يهاللى زى شركة الرباط ف ،كثير مبيشتغلوش يهف ..لأ  بدوى:       

  
 .أخرىنوديهم شركات  ننتدبهمط  ممكن   عبد الناصر:

  
 ية يجيبوا لنا بيانات كاملة عن الناسجتماعالا الشئونمل ووزارة اتفقنا على إن وزارة الع إحنا  سليمان:     

حتى المهاجرين نفسهم يصح إنهم بدل ما هم قاعدين  ،مدول حتى إننا نقدر نستفيد منه
 ..ياخدوا فلوسبو 

  
المحلية لبحث مشكلة المجموعات  دارةفى وزارة الا امبارحلجنة عملنا  إحناهو فى الحقيقة   بدوى:       

 .شكرا .ى مبتشتغلش وبعدين نبقى نعرضهاالل
 

 .اتفضل ..المعلمات عبد الناصر:
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ن دار المعلمين ين الخريجين مياللى هو تع ،هو موضوع خاص بوزارة التربية والتعليم  سليمان:     
هو طبعا حاجة العمل تقتضى سد العجز الموجود فى المدارس  .91والمعلمات سنة 

مع ى اتفقنا عليه مع القوات المسلحة للا تفاقبالمخالفة بالا ،91ين خرجى يبتع يةبتدائالا
 مبنجنده تفقنا على إنه الخريجين كلهم بمجرد تخرجهماإننا كنا  ؛الأخ الفريق أول فوزى

 .إننا ندور لها على حلالى  تحتاج ئيةستثنااالحالة دى حالة  .ينيوبعد سنة يتم التع
  

الآن  بحثت معاه الموضوع قبل الجلسةلما د فوزى دة الفريق أول محمسيا ،يافندملو أذنت   مراد:        
داعى نزعج  مافيشكان كده يعنى اذا  .وزارة التربية والتعليملل الموضوع اوافق على إنه يح

 يةبتدائلأن سيادته إقتنع بإن حالة المدارس الا ؛سيادتك بالموضوع ونسح  المذكرة
ودى تعتبر فى حكم الخدمة  ،حتؤخذ للتجنيد 91ة كان دفعاذا  تيسير بالأرقام مكنشيام

مكن تعويض هذا بعد ذلك وم ،تجنيدهم لفترة بحيث نسد العجز فبنأجل لهم .الوطنية
عماق الريف لأن دى فى كل قرية بالنسبة أباعتبار خلق جو من الطمأنينة فى كل الريف و 

جازت ادرسة خدت ماذا  مدرس غا  أواذا  لأن الفصل له مدرس ؛ولادهملأللطمأنينة 
 .وضع الفصل بيتعطل

 حصل السنة اللى فاتت ،لما سح  عدد كبير جدا فى السنة الماضية فى التجنيد
drop  وكنا بنحاول نسد هذا العجز بصعوبات كبيرة وكان  ،ىابتدائكبير فى التعليم فى

 91/14جديدة فى العام الجديد  زيادة فصولالسنة الجايه أيضا مع اذا  .شكاوى كثيرة يهف
وفيهم  - طلبنا من سيادة الفريق إن الخريجين إحناف .حتبقى المشكلة مضاعفة ،حيحصل

فسيادة الفريق وافق على إنه نقدر  -ناث مش حيكون كل العدد ده ذكور عدد كبير من الا
خريجين آخرين  يهعلى أساس السنة الجايه لما يكون ف ؛نأجل تجنيدهم بكشف بالأسماء

وتبقى عملية مؤقتة وتعتبر فى حكم خدمة وطنية أيضا  ،حياخدهمولو الجيش احتاجهم 
نحن نشكر  .الجبهة الداخليةو لعلاج المشكلة الموجودة فى الريف  ،مكملة للخدمة العسكرية

 .لهذا التعاطفيعنى القوات المسلحة 
  
  ..ستكمالا للحديث أقول نقطتين صغيرينا  ف. فوزى:  

تربية والتعليم فى عدم تكرار مثل هذا الموضوع فى خدمة وزارة ال :لنقطة الأولىا
حتى لا نتأتى سنة من السنين يصبح البواقى اللى ينطبق عليها القانون عند وصول  ؛سنويا
لأن القانون فى هذه الحالة حيجمع كل الناس  !تحتم قفل وزارة التربية والتعليم 28 الــ سن

نأجل الثلثين  إن احناخطة و ى مصلحة عمل جدول زمنالفمن  .سنة 28بالأمر على سن 
حتى لا يتراكم عدد كبير القانون يجبره فى يعنى كل سنة ناخد جزء  ،مثلا وناخد الثلث
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فمن هنا يظهر مشكل كبير  ،القوات المسلحة بالأمر دخالهاسنة من السنين مرة واحدة فى 
  .بالنسبة لوزارة التربية والتعليم فى المستقبل

وزارة التربية خارج كليف مدنى حتى لا يتسر  الخريجين أنصح بت :النقطة الثانية
 .رحش يستلم العملاوالتعليم؛ يعنى خريج ثانى خرج النهارده وتعين وم

  
لتشغيلهم خلاف آخر  وليس لهم أى مكان ،دول أصلا معدين فعلا على إنهم مدرسين ..لأ  مراد:        

 .اللى بيخرجوا من الجامعة
  

 .رغبات فردية كثيرة فى الدولة على مستوى الدولة يهعلش فام  ف. فوزى:   
  

 ،سنوات 5لمدة  بموج  القانون إنهم ملزمون إنهم يعملوا فى التربية والتعليم الناس دول  مراد:        
لا بيطالبوا بجميع مصاريف تعليمهم  .سنين 5 مدة وا 

  
 .حذر بساأنا ب  ف. فوزى:   
  

سنين يعملوا لحسا  وزارة التربية والتعليم  5يعنى مفروض علينا بنراقبهم  ،بهبنراق إحنا ..لأ  مراد:        
 .لا بنطالبهم ماليا بالمصروفات طول تعليمهما  و 

  
 خاصة فى البلد وبيستغنى شغلانهبيروح يشتغل أى لكن هو  ،دارية طويلةاات اجراءنخش فى   ف. فوزى:   

 .لخاص أو يهاجروبيجي  أدهم مرتين بمجهوده ا جنيهعن العشرين 
  

 ؛سافر أى واحد مدرساذا  ذن وزارة التربية والتعليماوزارة الداخلية بتاخد  إحناالهجرة برضه   مراد:        
الجدول الزمنى متفق  ،ذناسنين لا يعطوه  5وات ففبالنسبة لخريجى دور المعلمين قبل 

 .معاه مع سيادتك
  

فى موجودة التعليم التربية و مكن نفس المشكلة اللى موجودة فى والله هى ي ،يافندماسمح لى   كامل:       
 نسبة للتوزيع فى المرة اللى فاتت ما بين المعاهد الأزهرية والمدارس يهوكان ف .معاهد الأزهر

 ..الطبقة المؤهلة اللى تعتمد عليها عى فىو فلو ر  ،يةبتدائالا
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 ين لصالحيومبتخدش الباق ،3رقم  فئاتمن ال عايزهحمر تحت فأالقوات المسلحة حاطه خط   ف. فوزى:   
فإذا استثنيا الطبقة المتعلمة  ،القوات المسلحة مش نافعين فمعتمد على الطبقة المتعلمة

 ؟!تمول منينايبقى أنا ح ،وارد لى مافيش اذا   يبقى
 
اللى عداد على أساس إن الأ ،مع الأخ محمد فوزى برضه فى هذا الموضوع باتكلمأنا كنت   سليمان:      

اللى كل القطاعات تجد صعوبة فى مواجهة التطور  يه فىبتتاخد من المؤهلين الواقع يعنى ف
 .فى الكشف الطبى من الدفعات ٪25مشكورا يعنى إن هو يسقط لنا  قبِل .حصل فيها

 
 ين تعينوهم!عايز ين المؤهلين دول ومش عايز كنتوا بتقولوا مش  إنتو  عبد الناصر:

 
 .سنين 3بقاله   سليمان:     

  
 ادلوقتى بنقول يعفو  ايه، ين مش فاهمعايز حناش اده لسه من كام شهر بتقولوا م !دوختونا  عبد الناصر:

 ؟!الصحايه  الحكايةايه  ين وزير التخطيط يقول لناعايز الحكاية  !لنا ومش فاهم إيه
  

 .مذكرة الهجرة اتوزعت ..فى المذكرة  جا  الله:   
 

 ..مذكرة الهجرة حاطت  عبد الناصر:
 
 .اللى سيادتك أشارت اليها  جا  الله:   
  

أقوال متضاربة  ؛الحقيقة لكل الحاجات اللى بنسمع عنها فى كل جلسةايه  ين نعرفعايز   عبد الناصر:
ين نزود عايز حناش ام :يعنى قعدنا هنا سنين بقينا نقول .أما الواحد مخه طار دلوقتى

بقيت أقول نعينهم غص  عن الدنيا كلها النهارده و بتحطوها  إنتوالتعينات اللى و الجامعات 
 ؟!مافيشولا  يهفى الدولة هل ف فائض يهيعنى أنا فاهم إن ف ايه، ين مش فاهمعايز  :بنقول
 !نورونا

  
 ..دلوقتى القوات المسلحة بتجند إحنافى بعض التخصصات فيه   جا  الله:   
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 ؟لأخ محمد فوزى عنده كام مؤهلين دلوقتىالقوات المسلحة بس نسأل ا  سليمان:     
  

 .هو بياخد الجداد ده عبد الناصر:
  

ينطبق على سنين عايشين فيها بقالنا مدة  ازاى ،القطاع صغير زمنى لمدة سنتين يافندم  ف. فوزى:    
 ؟!تغيرت عشان سنتين حجز فقطاالنتيجة دى  ازاى ؟!طويلة

   
 .سنتين حجز بتفرق  سليمان:     

  
 .بقالنا عشر سنين يافندمبنخرج  إحنا  ف. فوزى:   
  

 ؟!عشرة بس  عبد الناصر:
  

 .ألف سنويا 34 × 94 بقول يعنى أنا  ف. فوزى:   
  

 ؟نقص فى الدولة النهارده فى المؤهلين يههل ف  عبد الناصر:
  

 فى بعض التخصصات آه. سليمان:     
 

 يه؟دكتور حجازى هل ف  عبد الناصر:
  

 فائض. يهزيادة لأن بتيجى المجلس كشوف ف يهوففى بعض التخصصات،  ..هآ  ازى:حج     
  

 !زيادة يههو قال لك فآ  عبد الناصر:
  

 ،ماكنأ يهف يعنى 344نتاج الحربى باعت لى نتيجة الا ،مثلا الثقافة الدكتور عزيز 154  حجازى:     
 .مافيش ياتحصائهو فى الا حةلو سألتنى صرا ..فائض مافيشأنا الحقيقة  يافندمهو  انما
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كانت الأوضه دى تتكلم اذا  يعنىلأنى سمعت فى هذه الجلسة  ؟!أنا ليه علقت هذا التعليق  عبد الناصر:
حتقول المتناقضات اللى الواحد سمعها فى جلسة نسمع كلام وجلسة نسمع كلام شكل 

 ؟!ليه ،ثانى
  

 .ية من الوزاراتأنا عندى كشوف رسم ،كل الناس بتبعت  حجازى:     
  

ايه  ىف فائضطي  ال ؟فى الخريجين أو عندنا نقص فائضعندنا  إحناين نعرف هل عايز   عبد الناصر:
 !ومرة تقولوا لنا نقص يعنى فائضمرة تقولوا لنا  لكن ايه؟ والنقص فى

 
ت كل عندى كشوف مفرغة بطلباو  ةيعنى جميع الوزارات طالب ،يافندمالميزانية واضحة   حجازى:     

فى نفس الوقت بعض القطاعات اللى بتحاول تصفى نفسها  ،طالبة لافالوزارات بالآ
الحقيقة أصل العملية فى أكثر من موقع عشان كده مش  .بتبعت لى وأنا بجمع دلوقتى

 فى مجلس الوزراء كل واحدو أنا بجمع دلوقتى  .سليمة ياتاحصائالى  قادرين نوصل
ثروت أول واحد عمل هذه ويمكن الأخ الدكتور  .تبعت لى بس بالأسماء وبالتخصصابي

 ،الدكتور حلمى أخد منها جزءالى  ؛ يعنى بعت أنا كشوفالقطاعات نسلم بتديناالعملية وا
فالحقيقة نقدر نقول  .يعنى القطاعات مستوفاة النهارده ؛السيد وزير الشبا  أخد منها جزء

فهى عملية سوء  ؛د شويةبع بتقول عندى فائضقطاعات للأسف بتطل  وبعدين  يهف
  ..عشان كده الموقف يافندموبعدين البيانات قطعا متضاربة  ،توزيع

 
داء حقيقية ولو آميزانية  يهمليون واحد لو ف 9.2الحكومة فيها النهارده  ،برضه لازم نقول  سليمان:     

 ؟أفندم ..رقابة كان يهف
  

 .حكومة يعنى 515 دارىالجهاز الا  حجازى:     
  
داء حقيقية كان ممكن آميزانية  يهلو ف ،مليون 9.2 والمؤسسات والحكومة هى هيئاتال  سليمان:     

 .رهي  استخدامسوء  يهف انما ،نص هذا العدد يكفى
  

 ..حاجة فى التنظيم مافيش  ف. فوزى:   
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يبقى  انة عشانمسألة ميزانية الوزارة فى البلد تتجمع عندى فى الخز  ،يافندملو سمحت لى   حجازى:     
 .فيه مركز واحد.

 
 !ادارى اصلاحين نعمل عايز قلنا  إحنا  عبد الناصر:

  
 .شغالين  سليمان:     

  
 ..عايزنت قلت إ ؟بقىايه  عايز  عبد الناصر:

  
 .الربعبس ياخد ثلاثة أرباع الشبان ويدينى   سليمان:     

  
  .يافندمموافق   ف. فوزى:  
 

 الربع! طئحيطلعوا وسا ..لأ ..لا  عبد الناصر:
  

 .هو حينقى أحسن ثلاثة أرباع ..لأ  سليمان:     
 

 وسائط!حيطلعوا   عبد الناصر:
  
 .قرار ده قرار النهاردهال ،25و دخول العامل ده بنقصه من ما ه ،يافندملا   ف. فوزى:  
  

 ؟اللى هو  عبد الناصر:
  

 .دور المعلمين ىخريج  مراد:        
  
 ألف. 98  ف. فوزى:  
 

 .نساتآبس منهم بعضهم  8.185دور المعلمين  ىخريج  مراد:        
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وبعدين شوية  -الحقيقة  ٪35هم  - ألف بنت 95ألف خريج  34حسبت  ،ما أنا حسبتها  ف. فوزى:  
 .ألف شا  لغاية أكتوبر 24 عايزأنا  برضه ؛عجز يمكن بواقى من السنة الجايه

  
 الكلام اللى بيتكلم عليه عبد ،ى بيتكلم عليه صدقى يقدم لنا به مذكرة نبحثهاالكلام الل  عبد الناصر:

 .العزيز يقدم لنا به مذكرة نبحثها ونشوف
  

 .وهو كذلك  كامل:       
  

 تنفيذ الخطة نأجله للجلسة الجاية. ..التعليم  عبد الناصر:
  
وله  ،المجلس من ناحية التعليم الفنى ئفاجأنا متقدم بدراسة كبيرة حت ،عشان الحاجة الثانية  ف. فوزى:  

 .والتعليم العام رتباط بالتعليم العالىا
 

 ؟كماننا نأجل التعليم العالى عايز   عبد الناصر:
  
وزارة التربية  ياتاحصائومش جاي  حاجة من عندى جاي  من  ،تخطيط جديد خالص  ف. فوزى:  

العامة  ئةحقيقة عميقة وساعدنى فيها التعبدراسة البس  ،التعليم العالى ياتاحصائوالتعليم و 
 .صالح وزارة الصناعةل وهى كلها ،والإحصاء حس  طلبات الدولة

  
ولا حنقدر يتسع  ،مش حنخلص الكلام بتاع الدكتور البرلسى النهارده حنااأصل طي ..   عبد الناصر:

 ..وقتنا للإستماع متهيألى لكل
  

 اتاجراءبعض علشان فيه ألخص المذكرة فى مثلا ربع ساعة وبعدين  أنا ،لو أذنت يافندملا   البرلسى:    
وبرضه الأخ فوزى  ،لو أذنت أعرض الموضوع .حاجات كثيرة يهمتعلقة بالقبول والصيف ف

العملية مستمرة مش عملية وقتية ولا عملية  ياريت لأن فى التعليم العالىتطوير أى دراسة 
 .سنين 5بتاعت سنة ولا 
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 دراسات سابقة وبحوثلهى نتيجة  ،جديدة ماهياشدى الدراسة اللى فيها هو المذكرة 
ن عرضنا مذكرة مختصرة بناءا على توصية المجلس على اللجنة الوزارية قة وسبق أساب

 واللجنة الوزارية بعد شرح الموضوع ودراسته أوصت ،للقوى العاملة فى شهر ديسمبر الماضى
 .لس الوزراءالموضوع وعرضه على مجتفاصيل بإعداد 

أول جزء فيها فى المقدمة بيتعرض لأسس عامة تتبعها  :المذكرة تتلخص فى الآتى
  ..نقط 4الأسس العامة دى تتلخص فى  ،معظم دول العالم فى شأن التعليم الجامعى والعالى

هو ضرورة التخطيط بعيد المدى للتعليم الجامعى ضمن خطة  :النقطة الأولى
المتخصصين اللازمين للدولة وللخدمات وخطة التنمية على وجه  تفئاعداد كافة القومية لا
 .المجلس الأعلى للجامعات يةمسؤولالتعليم الجامعى بالذات  يةمسؤولالآن  ىود ،العموم

 ،مة متخصصة لدراسة كل لجنة نوع من التعليمئيشكل لجان دا والمجلس الأعلى للجامعات
عاهد والخدمات والصناعة طبقا لنوع تعليم وحرص إن اللجان دى يمثل فيها الجامعة والم

 .تدرسه هذه اللجنةالذى 
 :اللى برضه ساير عليه التعليم العالى والجامعى فى العالم كله :الأساس الثانى

لكل شا   متكافئةوتحقيق الفرصة ال ،اللى هو تحقيق ديموقراطية التعليم الجامعى والعالى
 .يستطيع ذهنيا أن يواصل التعليم العالى

 إحنامجانية التعليم ودى  ىه متكافئةأول خطوة من خطوات تحقيق الفرص ال
 عليها. ماشيين

ودى برضه نظامنا أعتقد بيحقق  ،الطلا  للتعليم الجامعى اختيارالعدل فى  ثانيا:
  .هذه النقطة أيضا

مشينا فيها شوط كبير لكن لسه برضه محتاجة لسياسة ومحتاجة  إحناالنقط الباقية 
المادية  ومشاكل المعونات عاشةومشاكل الا غترا اللى هى مشاكل الا ؛كثر من كدهلعناية أ

ده فى العالم كله وبالأخص فى  ،ده برضه مش خاص بنا وحدنا الأسلو  .اللازمة للدراسة
 .للتعليم الجامعى والعالى والمعونات المادية اللازمة عاشةبالنسبة للا يةشتراكالدول الا

نشر المعاهد والكليات فى مختلف  ،غترا الاالتغل  على مشاكل  وسائلهم أمن 
ألف  44جامعات فيها  يهبقاش الأيام دى الحقيقة فاوم .عدم تركيزها فى العواصمو الأقاليم 

 آلاف 94وأقل من  آلاف 94العالم كله بيفضل جامعة فيها  انما ،طال  زى عندنا كده
 البلاد بتخلى جامعاتهاوبعض  .أى بلد من البلادالمختلفة فى  اليمعلى الأق، وموجودة طال 

ويكون عدد الطلا  اللى فيها محدود وتكون  ،نوعيه مثلا جامعة طبية جامعة هندسية
 .وهكذا ..معماريةهندسة كلية هندسة مدنية كلية  ؛الأقسام هى الكليات
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للى اللى تحدثوا عنه فى كثير من البلاد وفى الدراسات الحديثة ا :المبدأ الثالث
 تهوفلسف ،التوسع المستمر فى التعليم الجامعى وهحصلت فى العالم فى التعليم الجامعى 

يجى نتيجة طبيعية للتوسع فى التعليم يجى نتيجة طبيعية للنمو السكانى عموما وبيبأنه بي
أبوا  الى  وبالتالى عدد أكبر من الشبان المؤهلين ذهنيا للتعليم الجامعى بيصل ؛العام

الى  توسعتكل ما  استمرارخطط التنمية بتحتاج ب ..جى نتيجة أيضا للتنميةيوبيالجامعات 
 .عدد أكبر من المتخصصين فى كل التخصصات

ولو إنه التوسع  ،ا فى هذا السبيلنفى العشر سنين اللى فاتوا برضه سير  إحنا
ن كان عندنا م ،كلية 49كلية جامعية بقت  34لكن وصلنا كمثال  ،دائمامنتظم  ماكانش

كان  ،ألف طال  934ألف طال  فى التعليم الجامعى النهارده حوالى  14عشر سنين 
 ..جنيهمليون  24 نفاقالنهارده الا جنيهمليون  1.5على التعليم الجامعى حوالى  نفاقالا

مشينا فى هذا التوسع ولكن فى بعض سنين نزلنا شوية فى مستوى القبول فى  إحناف .وهكذا
سياسة  يهف ماكانش ؛دين فى بعض سنين التوسع مشى بخطوة أكبرالتعليم الجامعى وبع

 .تدرجية واضحة فى التوسع فى التعليم الجامعى
: تكلفة التعليم الجامعى ىطة أخرى اللى هقالتعليم الجامعى بيجر نفى والتوسع 
 ،عداد الأساتذةمحتاج أهم من كده لا ،ى عدد من الطلا  محتاج معاملطبعا أى توسع ف

كويس قوى التوسع فى التعليم الجامعى  إحناهمين افف .وكذا وكذا اعاشةو  قامةمحتاج لا
إنه زاد  -زى ما قلت لحضراتكم  -وده اللى حصل  ،التعليم الجامعىمعناه زيادة فى نفقات 

 .جنيهمليون  24الى  انفاق جنيهمليون  1.5 من
لية وموضوع موضوع إرتباط التعليم الجامعى بالتعليم العام ده موضوع متفق ع

ن التعديل اللى حدث فى نظام أالى  بأشيد فى كل تقرير وكل مناسبة دائماوأنا  ،واضح
التعليم العام والتعديل اللى حدث فى نظام التعليم الفنى قطعا حيؤثر فى مستوى الطلا  

و سنين أ 3نجد هذا التأثير بعد  انشاءاللهو  ،والمرحلة الجامعيةاللى حيصلوا للمرحلة العالية 
 .نسنتين من الآ

 4الى  قسمنا الموضوعات اللى معروضة فيها إحنالما نيجى لصل  المذكرة 
  ..موضوعات أساسية اللى هى محتاجة للرأى

  .هو عن تطوير المناهج وتطوير خطط الدراسة فى الجامعة :أول موضوع
 بين المعاهد العالية وبين الازدواجمسألة و عن المعاهد العالية  :ثانى موضوع

  .التعليم الجامعى
  .ية الجامعاتاقليمعن  :وثالث موضوع
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  .يات الجامعات الحاليةامكانعن دعم  :ورابع موضوع
ن عملية تطوير النظام الجامعى مش عملية وقتية أانى أح  أكرر ت :أول موضوع

والعالم كله بيراجع نفسه وبيعمل خطة بعد  ،استمرارأبدا ولا موسمية دى عملية مستمرة ب
 .رى لملاحقة التقدم فى العلم والتقدم فى الاختراعات والتعليم الجامعى على وجه العمومأخ
حناو  دى اللى  الدائمةعملنا اللجان  -زى ما قلت  -ا لهذا استعدادبرضه تنفيذا لهذا أو  ا 
الخطوات الناجحة اللى ت وكان .طيع تطوير البرامج فى مختلف الكلياتتتس استمرارب

تعديل مادة واحدة من قانون  ىه ،اللى سيادتك تفضلت ووافقت عليهااتعملت السنة دى 
 اللائحةاللى خلتنا نشيل تفاصيل البرامج الدراسية خالص من  - 21مادة  -الجامعات 

بعد دراسة اللجان  .ح داخليةئالتنفيذية ونصدرها بقرار من المجلس الأعلى للجامعات فى لو 
مثلا قطاع  ..نتين وخمس سنين تقدر لجنةكل سنة وس استمراريبقى ب ،المختصة دى

مش محتاجة لتقنين  ،اللائحةالدراسات الطبية يطور دراسته حس  التقدم العلمى ويعدل فى 
التنفيذية عدد الساعات وعدد الدروس وكذا  اللائحةلأن كان فى الأول موجود فى  استمرارب

 .خرهآالى  وكذا
 عرضت على اللجنةو عروضة على سيادتك التنفيذية الجديدة اللى أتمناها وم اللائحة

 دارةستحدث تنظيمات مفيدة جدا فى مجال الااالحقيقة  اللائحة ،التشريعية ووافقت عليها
 الأسلو ودرست فى اللجنة التشريعية ودرست مع السيد وزير الخزانة من ناحية  ،الجامعية

ضح نتيجتها تعية أرجو أن تالجام دارةوأتاحت الفرصة لمرونة كبيرة فى الا ،دارىالمالى والا
 .انشاءاللهفى السنوات القادمة 

موضوع تنظيم الطلا   ،الجديدة اللائحةستحدث فى امن ضمن الموضوعات اللى 
منح  يهإن حيكون ف -وزى ما قلت لحضراتكم فى فرصة قبل كده  -الوافدين للجامعات 

ظام معين جامعى ثم بعد ذلك يسمح بن ،على أساس سياسى ةدراسية معطاه لدول معين
فى الكليات العملية وخمسون  جنيه ائةخرين وافدين بمصروفات قدرت بمآبقبول طلا  

 .التنفيذية الجديدة اللائحةوهذا كله فى  ،للانتسا  جنيهللنظرية وثلاثون  جنيه
التنفيذية  اللائحةم و ئوزى ما قلت إنه مستمر وموضوع دا ،ده موضوع التطوير

 .الجامعية فى الجامعات دارةر قوى من تطوير العمل والاالجديدة أتاحت جزء كبي
 الازدواجموضوع المعاهد العالية ومسألة  :الموضوع الثانى المعروض فى المذكرة

هواش موجود بس اأح  أوضح فى الأول إن الموضوع ده م :بينها وبين التعليم الجامعى
 معاهد عالية وفيه كله فيهده العالم  .فى مصر الموضوع ده موجود فى معظم بلاد العالم

 دائماكليات جامعية وفيه معاهد عالية داخل الجامعات ومعاهد عالية خارج الجامعات و 
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 .اللى يظل داخل الجامعات وايهاللى يقعد بره  وايه ،نوحدش دول داخل الجامعاتايدرسوا ليه م
 .وحدنا إحنادى نقطة مهمة عشان منفتكرش إن دى مشكلة خاصة بنا 

وعتين من المعاهد العالية تابعة ممج يهكما واضح فى المذكرة ف إحنالينا بالنسبة 
  .لوزارة التعليم العالى

معهد  91 عددها ودى ،المجموعة الأولى معاهد الفنون ومعاهد التربية الرياضية
دى دراستها واضح إن لها شكل مختلف عن  .موجودة فى الملاحق اللى مع المذكرة

التدريس لكن وضعها  هيئةيات و مكاندعم بالاالى  ى محتاجة فقطود ،الدراسات الجامعية
 .عة لوزارة التعليم العالىبيظل زى ما هو معاهد عالية تا
 للدراسات الجامعية بهمن الش ئبتقوم على دراسات فيها ش :النوع الثانى من المعاهد
ن كانت تختلف فى التفاصيل  إحنا .التجاريةوهى المعاهد العالية الزراعية والصناعية و  ؛وا 

أحلنا فى السنة اللى فاتت موضوع هذه المعاهد على لجان فنية درست موقف الدراسات 
تية الموجودة فى نتهت بالأراء الآاو  ،فى هذه المعاهد وعلاقتها بالدراسات الجامعية القائمة
 :5صفحة 

بعد فى التعليم الزراعى  الاخصائيين :بالنسبة للمعاهد الزراعية العالية ..أولا
ودراسة  ،إن الدراسة فى كليات الزراعة الجامعية بطبعها دراسة عملية :دراسة قالوا لناال

أساسها فى الشع  الزراعية العامة وعلى الأقل اللى بيتخصص فى شع  متخصصة فى 
ن الدراسة فى المعاهد العالية الزراعية فى الوقت الحالى فيها شبه كبير وا   ،كليات الزراعة
إنه فعلا قيام  الاخصائيينورأى هؤلاء  .العامة فى كليات الزراعة ةى الشعبمن الدراسة ف

واتفقوا  ،المعاهد الزراعية بوضعها الحالى يمثل ازدواج ليس له مبرر مع كليات الزراعة
ن المعاهد الزراعية العالية الكبيرة والمعَدة والصالحة للدراسة الجامعية من الصالح أعلى 

من  انما ،للزراعة سواء كانت كليات مستقلة أو تابعة لجامعات حاليةكليات الى  إنها تحول
 .المستحسن توحيد نوع التعليم الزراعى العالى فى شكل كليات الزراعة الجامعية

الوضع مختلف خالص لأن الزملاء بتوع اللجنة  :العاليةالصناعية  بالنسبة للمعاهد
وقالوا وأنا شخصيا شايف إن لهم  ،صيلهللدراسة الهندسية درسوا الموضوع ده بتف الدائمة

سلوبها أإن الدراسة فى المعاهد العالية الفنية الصناعية تختلف فى هدفها وفى  :حق كبير
الدراسة فى المعاهد الصناعية العالية تعد شخص تطبيقى  ؛عن الدراسة فى كليات الهندسة

الهندسة دراسة تغلبها بينما الدراسة فى كلية  ،يخدم الصناعة بشكل مباشر فى المصانع
اللى عندنا العالية لكن لما جينا ندرس الحقيقة وضع المعاهد الصناعية  .الصيغة الأكاديمية
 هيئةلى الكثير فى اوجدنا إنها تفتقر للكثير فى المعدات التعليمية و  ،فى التعليم العالى

ولتكن فى  - ونضع خطة ،إنها تبقى معاهد عالية فنية صناعيةالآن  تفاقوالا .التدريس
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تقوم برسالتها فى لالتدريس  هيئةيات امكانلدعمها بقوة من حيث  -الخطة الخمسية القادمة 
ونجد ربط قوى بينها وبين قطاعات الصناعة  ،مجال خدمة الصناعة على الوجه الأكمل

لسيادتكم عليها فيها  بقولاللى  ؛الدائمةبينا وبين الصناعة واللجنة  تفاقالمختلفة طبقا لا
 .ممثلين من الصناعة وممثلين من المعاهد العالية ومن الجامعات

من موضوع المعاهد العالية  ةموضوعها أخف شوي :المعاهد العالية التجارية
ين فى مجال يوأتفق على إن المعاهد التجارية العالية برضه بتعد ناس تطبيق ،الصناعية

معاهد نوعية اللى زى الى  هدحولنا بعض المعا إحناوفعلا  ،الخدمات اللى بتقوم بها
 ،التجارة الخارجيةشئون لآخر  وحيحول معهد ،البريدشئون وزى  دارةالسكرتارية وعلوم الا

التدريس  هيئاتوبرضه المعاهد دى فيها نفس مشكلة المعاهد الصناعية من حيث 
نظرة الى  إن جميع معاهد التعليم العالى تحتاج :الحقيقة أنا أقول بصراحة .ياتمكانوالا

 .أعضاء التدريس هيئاتيات ومن حيث مكانجدية من حيث الا
وزى ما قلنا إن كل نوع من  ،الازدواجده الموضوع بتاع المعاهد العالية وفكرة 

 .سلو  فى المعاملة بتاعته المستقبليةأالمعاهد العليا الثلاثة له 
الجامعات ية اقليمالحقيقة  :ية الجامعاتاقليمالموضوع الثالث اللى هو موضوع 
ين تفتحوا عايز  إنتو :وبعض الآراء قيلت ،أخد مناقشة طويلة جدا فى الفترة اللى فاتت

من الشرح  ئيمكن تحتاج لش ؛ية ط  دعموا الجامعات اللى هنا الأولاقليمجامعات 
 .مختلف المناسبات ىوشرحته للرأى العام واللى قابلتهم ف

 ..جامعات 3يه فى القاهرة ف ية إن الجامعاتقليمالمشكلة بتاعت الجهات الا
ألف طال  حوالى نصهم مش من  15مجموع طلابهم حوالى  ،القاهرة وعين شمس والأزهر

حنلاقى المتوقع نجاحه من  ايه؟ هيجى لنا ةوبعدين لو درسنا السنة الجاي .القاهرة خالص
 ..لدراسة الجامعيةل ينقل ق إنهئلا ٪94البحرى بمستوى كويس فوق  محافظات الوجه
حطهم فى اح آلاف 9 كمانطبعا أنا حجي   ،شا  على الأقل آلاف 9حيطلعوا حوالى 

 .وهكذا كل سنة بتكرر هذه العملية ةالقاهرة وعين شمس ويمكن الأزهر شوي
ألف  44فيها فى الدنيا ة عجاممافيش  -زى ما قلت قبل كده  - مافيشوبعدين  

دى نسبة و  2544 إلا لـ اعاشةأو  ةاقاميات امكانوبعدين مش عاملة  ،زى جامعة القاهرة
كل  ؛ألف زى جامعة عين شمس 35ألف  34جامعة فيها حتى  مافيشو  !هزيلة جدا
يقدروا يراقبوهم يقدروا يعلموهم ويقدروا  ،وبتربط على كده آلاف 94لحد الآن  الجامعات
ا تنشر معاهد العمرانية اللى بتحدث لم الفوائدالتقدمية و  الفوائدوبعدين علاوة على  ،يعيشوهم

 .العلم على المحافظات
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 والمحافظة اسكندريةأفادت التى  اسكندريةودى طرحت لنا برضه فى تجربة جامعة 
جى من طلا  يحد بي مافيشدلوقتى و وجامعة أسيوط قطعا أفادت الصعيد  ،اللى حواليها

ح لطلا  أماكن بتتا يهبالعكس للأسف إن ف .القاهرة كلهم بيتعلموا فى الصعيد الىالصعيد 
 اسكندريةبيروحوا أسيوط عشان بيخلصوا المحلات اللى فى القاهرة واللى فى  ،اسكندريةمن 

كله بيروح أسيوط والمحلات  ،أسيوط بتاخد الأول المنيا جنوبا تلما كان .وبيروحوا أسيوط
 .ضافية بياخدوا من بلاد ثانيةاا

المهل برضه مش  تدريجيا وطبقا لاحتياجاتنا وعلى أمراكز علم تنش يهفلو ف
عشان نقدر نخلى  ؛يةقليمبس نضع الأساس ونضع المبدأ بتاع الجامعات الا ،مستعجلين

لا م ،الشبا  يقعدوا قري  من أهلهم وقري  من بلدهم ويخدموا المجتمع بتاعهم  يبقاش حققنااوا 
ما هو عشان  ،الأول ومن دمياط اللى طلع لأن الراجل ؛بشكل كامل متكافئةالفرص ال

 .إما ميقدرش يجيبهاي نفاقفى السنة وأبوه يستحمل هذا الا جنيهمصر لازم يصرف كذا  جىيي
دى واضح فيها أعداد الطلا  الممكن السنة  ،الجداول دى مش حنخش فيها

وبالتالى عملنا هيكل لمشروع مقترح لنشر كليات ومعاهد  ؛ينجحوا فى الوجه البحرى ةالجاي
 انما ،قبلى أعتقد مؤقتا كفاية عليه كده جامعة أسيوطالوجه ال .العلم على الوجه البحرى
 ..وجه بحرى المزدحم ده كله

  
 !هنا وجه قبلى غيرى أنا ماحدش  عبد الناصر:

  
 !أسيوطمن لو أذنت أنا بعتبر نفسى لسه برضه  يافندمما هو أنا   البرلسى:    
 

 )ضحك( أصوات:    
  

  )أسيوط( ..وجه قبلى ناسيعنى بيرد  ماحدش  عبد الناصر:
 

خايف أتكلم على  ،سنين 8تكلم على أسيوط عشان قعدت فيها أأصل الحقيقة أنا خايف   البرلسى:    
هناك الحكماء اللى خرجوا دلوقتى من جامعة  .شملالجامعة لأن تأثيرها الحقيقة فى لم 

 نقلنى جن  أهلى فى مصر ولا فىامنهم قال والله  ماحدش ،سيوطأأسيوط وشغلناهم فى 
 .أبدا كلهم شبين الكوم

  
 .فيها أساتذة مافيشأسيوط فيها طلبة   عبد الناصر:
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الهندسة هى  يافندممعلش برضه  ،معلش أقول لسيادتك البيان لو حبيت ..فيها يافندملا   البرلسى:     
أنا عندى زيادة فى الزراعة وفى  انما ،اللى فيها أزمة فى كل البلد لأن لها أسبا  ثانية

 .فى أسيوط العلوم
 
 .يعنى بيروحوا يوم والباقى بيجوا هنا ساكنين فى القاهرة  عبد الناصر: 
  

نبنيها مساكن الأساتذة  ما عشان برضه أول ما نبنى جامعة أول ،يافندم إحناالحق علينا   البرلسى:    
 بعدينية فى العالم كله لازم نبنى مساكن ونقعد الناس و اقليموبعدين زى أى جامعة  ،والطلا 

ن حته يسكنوا ييجيش بالعكس أبنى جامعة وبعدين الناس مش لاقيام ،نبدأ نبنى الجامعة
 .أنشأنا أى كلية جديدةاذا  برضه تجربة أنا ملاحظها ! دىفيها

بالفكرة قبل نشر كليات أو مراكز العلم فى  اقتنعنااذا  فالمقترح الموجود لهذا
نوايا فى الوجه  ..نوايانها فى عدة عايز  ى احنااللبالحاجات  نبتدى إن احنا ،الوجه البحرى

 .حتبقى كليات زراعة كويسه تالبحرى فيها بعض كليات الزراعة الكبيرة اللى بالمعاينة أثبت
مثلا عين شمس السنة اللى فاتت قبلنا  ؛ل فى كليات المعلمين عدد رهي ببنق إحناوبعدين 

 أى القسم الأدبى 444و 344جداد و من القسم العلمى لوحده خلاف كلية واحدة 844فيها 
نجبش الناس اللى فى بحرى نحطهم اوحقنا م ،هذا الكلام غير معقول !دفعة واحدة 9244

واللى حدث إن أنشأنا كلية ط  فى  .طنطا أو فى كلية فى المنصورةمثلا فى فى كلية 
 .ساسيةأنشأنا جنبها اضطرينا أقسام علوم أ إن احنااللى حدث  ،طنطا أو فى المنصورة
مش شرط أبدا تاخد عدد كبير تاخد عدد معقول فى  ،كلية للعلوم يهفالمقترح هنا إن يكون ف

 أنشأنا جنبها كلية معلمين معنى ذلك بإتباع نظام الأقسام الموحدة واذا ،طنطا وفى المنصورة
لأن أقسام العلوم هى اللى حتخدم أقسام  ؛بس قسم واحد للتربية وعلم النفس ئإنى أنش

 .علمين فى الأقسام العلميةالم
وبعدين الزراعة عندنا فى كفر الشيخ وشبين  ،يبقى العلوم فى طنطا والمعلمين

وبعدين درسنا موضوع الزقازيق بالنسبة  ،وبعدين العلوم والمعلمين فى المنصورة ،والمنصورة
ط  بيطرى  staff عندناشام إن احناالفكرة الأولى  توكان .للزراعة والط  البيطرى

ر خيره بعت لى بيان كامل مع السيد وكيل تلما بحثت مع الأخ وزير الزراعة وكو  ،الحقيقة
اللى بيشتغلوا فى القسم البيطرى فى وزارة  هالوزارة بالمؤهلين الحاصلين على الدكتورا

وبحثنا هذا الكلام مع المعيدين اللى خدوا دكتوراه حديثا من كلية الط  البيطرى  ،الزراعة
فى كلية قديمة  944خد أنا آعدد معقول جدا يقدر بدال ما  يهولاقينا إن ف ،فى القاهرة

 ؛يبدأ بنظام الأقسام الموحدةآخر  فى مركز 244خد آو  444خد قوى آأقدر  ،بتاعت القاهرة
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عملت أنا كلية زراعة فى الزقازيق ومعاها قسم بيطرى الدراسة أثبتت إنهم حيعاونوا اذا  لأن
 .كةأقسام مشتر  94بعض فى 
 ..هانشائسلوبين لاأ يهية فقليمتفقنا على مبدأ الجامعات الااولو  

وبرضه أنا بدى  ،هذه الجامعات انشاءقانون ب استصدارهو  :الأول الأسلو 
 آلاف 94ألف تلميذ و  44جامعات مش حننشأ  انشاءلا نخاف من كلمة  :أقول ثانى

 4قوى وكليتين يعملوا جامعة و كليات يعملوا جامعة كويس 3 ؛كلية أبدا 92كليات و 94و
 .كليات يعملوا جامعة كويس قوى

هذه الكليات وتبعيتها  نشاءلاقرارات جمهورية  استصدار ى:الثان الأسلو أو 
 .أن تكبرالى  القائمةلبعض الجامعات 

يكون  انشاءاللهجامعة مستقلة  انشاء ..كل طريقة من دول لها مزايا ولها عيو 
حد يسأل عليها وينميها ويحضر  دائماها وراءها ييبقى ف ،لياتك 3طال  و آلاف 3فيها 

زى ط   -لجامعة تابعة  كلية انشاءلأن خبرتنا السابقة فى  ،البرامج الدراسية بتاعتها
ثبت إن درجة النمو وسرعة النمو بتاعت هذه الكلية  - اسكندريةلجامعة التابعة طنطا مثلا 

 .الناجحةليس بهذه الدرجة الواجبة ولا بالدرجة 
يات امكانموضوع دعم هو سيادتك اللى  لو أذنتق فى الموضوع الأخير يدقا 3

الموضوع ده أخد أهمية كبير قوى سواء من تفكير سيادتك ومن تفكير  :الجامعات
بقدرش الأن واضح إن أنا باخد طلا  أكثر فى الجامعات وم ؛المؤتمرات القومية المختلفة
ولو الدكتور حجازى ح  يعمل دراسة  .هؤلاء الطلا  اتلاحتياجبسرعة أدى تمويل كافى 

جدا حيلاقيها ضعيفة جدا  ،طلا  برضه بالنسبة للمصروفات المعملية وخلافهالعن تكلفة 
 .بالنسبة لأى جامعة حتى فى الدول النامية مش الدول الكبيرة

 ل بالجامعاتو عن الوص ئيةوأنا الحقيقة طلبت من الجامعات يعملوا دراسة مبد
نا جدول موضح هوعملوا دراسة وموجود  ،المستوى المقبول للتعليم فى العصر الحديثلى ا

 ،المطلو  للمدن الجامعية وايهالمطلو  للخدمات  وايهالمطلو  للأقسام العلمية ايه  فيه
 .أطمع فيه فى هذه المرحلة بهذا الخصوص الإظهار فى الإهتمام بهذا الموضوع ماوكل 

صيل هذا الموضوع مع وزارة التخطيط فى الخطة القادمة ندرس تفا إن احناهو 
كثير  انفاقمش حيكون فيها  ةلأن أنا برضه فاهم كويس قوى إن السنة الجاي ؛14/15

لكن حيوية هذا المشروع بتخلينى أطمع فى توصية  ،على مشروعات وتحسين مشروعات
الجامعات بهذه الصورة بأن وزارة التخطيط والجامعات والتعليم العالى يدرسوا سوا دعم 

 .14/15 انشاءاللهالجدية فى الخطة القادمة 
 .وأشكركم
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بين النهارده بين التعليم العالى و  القائم الازدواجأساس المشروع فى الواقع هو منع   سليمان:      
ج معينة بتملى ئنتاالى  أشار السيد وزير التعليم العالى إنه وصلنا مايعنى زى  ؛الجامعات
 - بعضها بقول -مثلا الزراعة بنحول بعض المعاهد العليا الزراعية  ..ننا نتصرفعلينا إ
هل الكليات دى  .وتخفيف الضغط على الكليات الموجودة فى الجامعات ،كلياتالى 

 .ده موضوع مطروح للمناقشة ؟يةاقليمجامعات  ئللجامعات الحالية أو ننش ةنخليها تابع
نا نوفر لوزارة التربية والتعليم المعلمين أيضا حبينا رغبة فى إنه لا بد إن

كليات للمعلمين  انشاءده اللى دعانا إننا نطال  ب ؛دا آالصالحين سواء كانوا علميين أو 
أنا بتصور لو و  ،للعلوم كليتين كلية تربوية وكلية ئبيقول إننا ننش قتراحالا .علمية أو أدبية

يبقى عارف إن هو ساعة  ،تربوية للمعلمين كليةيبقى ثنين فى كلية واحدة قدرنا نجمعهم الا
 تجاهيعنى هو الا .ى النهاية معلم للرياضة ومعلم للعلوم أو معلم للأحياءفما بيخش حيطلع 
تفصيل العملية لسد بعض النقص الموجود عندنا  انما ،كليات جديدة انشاءمش التوسع فى 

 .النهارده بطريقة أفضل
معاهد الى  عض المعاهد العليا الحاليةبرضه بنطور ب ،فيما يختص بالتجارة

 ختلاف كلى عنايبقى تختلف  تكنولوجيةمعاهد الى  وكذلك فى الهندسة ،متخصصة
ده موضوع مطروح  ؟جامعة لشرق الدلتا وجامعة لغر  الدلتا أو لأ ئهل حننش الموجودة،

 .للبحث
  

النظر عن شرق الدلتا وشمال  أنا بيهمنى الحقيقة فى الكلام ده نقطة واحدة بس بصرف  عبد الناصر:
عندنا زيادة فى التعليم كل سنة  .خرهآالى  .. أوأو ..الدلتا وحنعمل معاهد أو كليات أو

 ..ولاد بيزيدوا ويدخلوا المدارسد والالولا مابتقللشية جتماعالا الشئونووزارة  ،لفةوزيادة فى الخِ 
 .ده الموضوع !البلد تفرقع مننا لاا  لازم نزود القبول فى الجامعة والمعاهد العليا و يبقى 

 تكنولوجيةتعملوها بقى  ؛زيادة ٪94ين عايز على هذا الأساس يبقى سنويا 
تفضلوا، ندخل اوها مدارس تعملوها جامعات أنا معرفش ده موضوعى مللوها معاهد تعمتع

جيش أجمد القبول فى الجامعات والمعاهد اأما م .البوليسفى هذا الكلية الحربية وكلية 
حناو  ؟!ولاد الناس حوديها فين ؛ى العدد اللى عندى السنة دىعل إن ولاد الناس  نيمسؤول ا 

 .ندخلهم
 
 
 



  سرى للغاية 

46 
 

سأموا اتوالأولاد  ؛رهيبة competition وبقت الحقيقة العملية codeعملنا لهم 
بقى الحقيقة  إحنا .جدا وبقت حالتهم صع  لأن العدد القبول فى التعليم العالى بقى صع 

بنبقى الحقيقة عملنا  ؟!ازاىلو أجمد العدد يبقى حناخد  ؛صير هؤلاء الناسعن م ينمسؤول
 ؟م فى التوجيهىاالنهارده ك ..التعليم مجانا وفتحنا الفرصة لكل الناس

  
 .ألف 994  مراد:        

  
من ط  حينجح كام فى التوجيهى حناخد كام فى الجامعة حناخد كام فى المعاهد العليا   عبد الناصر:

ط  والباقى دول  ؟وحاخد كام فى الحربية والفنيةالبوليس حاخد كام فى ى هينجحوا؟ الل
ده موضوعى ده الحقيقة الموضوع الأساسى اللى  !مسؤولحشيلهم أنا على دماغى أنا 

 .يته بأى شكلمسؤوللكن تجميد الأعداد بهذا الشكل لا يمكن ولا نتحمل  ،نحله إحنالازم 
 ،تعملوها جامعات تعملوها معاهد تعملوها جوامع ويعلموا فيها بعد كده بقى تعملوها مدارس

فى لجان وتعملوها، أما العدد نزوده كل بقى تقعدوا  ..ين تعملوهاعايز  إنتوتعملوها زى ما 
 .٪94سنة 

  
ومشيت وياهم  94مواليد سنة  يةاحصائجبت  ،اللى مقدمه يافندمهو نفس المشروع   ف. فوزى:    

 ٪95مننا  بيموت لاقيت ؛سنوات 9ة عن جميع المواليد الأحياء بعد ؤولمسعتبرت الدولة او 
 ؟بيتخلفوا بيروحوا فين ٪54لاقيت  ،9وصلتهم لسنة  ىابتدائدخلوا سنة أولى  85تبقى 

الثانيين دخلتهم  54مشيت مع  !حد مافيش ؟مين بيتبناهم ،الحاجة اللى اسمها الحرفية
واحد جامعى  ،اسمه طلبات الدولةآخر  ماشى معهم وحطيت عامل فضلتعدادى و الا

  خصائى..ا ..نتراجع فيه ئكنت أنا مصح فى ذلك أم مخطاذا  خصائىا سميته
 

 ليه يافوزى؟! )ضحك(نت حتقدم لنا المشروع حتحرقه على نفسك إ  عبد الناصر:
 

 )ضحك( أصوات:     
  
المهنى ده عامل عادى نص  ..مهنى 24فنى ومتواضع فى هذا العدد و 4الثانية  الفئة ف. فوزى:  

هذه هى الثلاث عوامل  .وننظم التعليم على كده( 24، 4، 9، 24، )ماهر وماهر كامل
 .سنين من ميلاده 9عن كل واحد عايش فى البلد بعد سن  ينمسؤولبس نكون  ،اللى موجودة
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عرفش اموده  35 عايزوهنا ده بيقول  ،ده لسه ده هو موضوع ثانى أصلا ملموم هنا  عبد الناصر:
 ؟كام عايزحيبقى 

  
 ة.ندرس فى الخطة الجاي ،ين حاجةعايز  يافندمأنا مقلتش  ..لأ  البرلسى:    

  
 .نت اللى كات  يعنىإ  عبد الناصر:

  
 .انشاءالله ةعلى الخطة الجاي متفائلينأصلا  إحنا :بقولما أنا )ضحك(  البرلسى:    

  
 .يوهأ  عبد الناصر:

  
مش بس بالنسبة للتعليم  ،ضه كنت حبتدى بنفس الكلام اللى تفضلت سيادتك وقلتهأنا بر   مراد:        

فى الوزارة ا خوانلا بقولكنت  دائمالأن  ؛أيضا بالنسبة للتعليم العام انماالجامعى والعالى 
 ..مش مسألة إن احنا

  
بطلع أتمشى يعنى و أنا باروح القناطر  ،فى التعليم العام مشكلة خريج التوجيهىفيه هو  : عبد الناصر

 دقفا اللى خارج من توجيهى ده ..باجيبهم عارفين بطلع بيستنونى ىجوا الولاد يتلموا علببي
أشتغل  عايزجى لى يقول يأنا الحقيقة اللى بي .بشوفهم بشغلهم ؟لوش شغلهابيروح فين ده م

يقول واحد جاى ب ؛دكتور عزيز وببعت لفلان بعت يمكن كل واحد باقابلهلببعت ل ،بشغله
 .شتغل ببعتهأ عايزبيقول لى أنا متخرج و  ..فرصته إنه قابلنى مش ممكن إنه يضيعها :لى

يعنى كان  ايه؟ رحش معهد بيشتغلاالحقيقة بتوع التوجيهى اللى مدخلش جامعة ده واللى م
 .عملية كانت زمان ..يهاأنا عارف ولا  جنيه 1.5زمان بياخدوه فى الحكومة كات  وياخد 

 .ودى مشكلة كام واحد من دول ..لوش شغلاحقيقة مالنهارده ال
يروح لازم ب ماحدش ،جنيهوبعدين شعراوى ناقص عنده كام ألف عسكرى بعشرة 

 يعنى الحقيقة لازم نتطور مع الحالة ؛يزود ماهيته يعنى مثلا يعمل بالتوجيهى ويزود الماهية
لا دول يبقوا النهارده أدامنا مشاكل كده لازم نشوفها يهف .هى دى العملية ..الموجودة  ..وا 
تمسك الانحراف اللى موجود فى البلد تلاقيهم واخدين توجيهى  ؛نحرافالاهو  ط  ما

 !بيسرقوا وبيروحوا الدكاكين وبيعملوا ويقتلواهم  اللى ؟ليه ،وكذا
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 عايزمش  ..لأ :يقول ،جى وتقول له يعنى أدى له فلوسييوبعدين تعرف واحد 
 94 جنيه 5تى الستات والله تقول للواحدة منهم لأ أديها كذا ح ،أشتغل عايزفلوس أنا 

فهى دى المشكلة فى  ..أشتغل أو جوزى يشتغل عايزةأنا  عايزةأبدا مش  ..لأ :تقول ،جنيه
ل واحد حس  طبعا يعنى الحقيقة اللى بنعمله فى البلد لازم نوجد فرصة عمل لك .البلد

 .المؤهل الدراسى
 

هى دى الأماكن المتاحة آقول أالمشكلة مش نحدد أماكن و  ،سيادتك ما تفضلتبرضه زى   مراد:        
يا اشتراكسياسيا و يعنى  ينمسؤول حناإ ؛الحيط ىإلا فيها والباقى يضربوا دماغهم ف ماأقبلش
 انما ،آخر نقبلوش فى نوع معين من التعليم لازم نوجد له مسلكاحتى اللى م إن احنا

لازم نحدد كل  :لسيد الفريق وقالهاا مافهى زى  .يكوة بليش دعما :قول لهأتركوش و أام
ية اجتماعات اتجاه يهوبعدين برضه مش حنقدر نتحكم فى الناس لأن ف .واحد يروح فين

ونحاول نصححها  نسايرها إن احنابرضه  عايزة ،معانى راسخة فى أذهان الناس يهوف
خطيط بتجميد الثانوى ت يهلأن اللى حصل كان ف ؛للأوضاع علشان يتقبلوا أى تخطيط

 بيقبل يروح الثانوى الفنى وبيضغطوا ماحدش ،الناس نحو الثانوى الفنى اتجاهالعام والتوجيه ب
 .على الثانوى العام
لوا ثانوى عام يحل بعلشان يق ئيةى أنشأ فصول خدمات نساشتراكالا تحادالاوجه 

بيشتغلوش كويس امفبقت النتيجة إن بعد الظهر  ؛محل ثانوى الحكومة اللى الصباحى
وأضعفوا التعليم العام صباحا لأن المدرس مرهق  ،ومدرسين الصبح بينتدبوهم بعد الظهر
ونتيجة فصول الخدمات  .فبيجى بعد الظهر تعبان ةأبيدرس بعد الظهر وعشان ياخد مكاف

 .وية متدهورةئنسبتها الميجى يللأسف بت
نقنع الناس بهذا التخطيط  كيف ،نعمل تخطيط إن احناجان  الى  عايزةفالعملية 

زى ما بيقولوا العميل  ؛ستعمل العبارة اللى بيقولوها التجار الشاطرينا دائماوأنا  ؟من ناحية
فأنا  .تقبلوش التخطيط بتاعنااوأبحث ليه م ،على حقدائما على حق نقول الشع   دائما

ن الطريق مسدود لأ ؛  خلت الناس متقبلش عليهو الثانوى الفنى فيه عيالتعليم بفتكر كان 
سنين دراسة فقط ويطلع  3در وحش بياخد االك ،مؤهل أعلى يقدر يشق طريقه مافيش

وده السب  فى  ،على التعليم الفنى قبالفده نتيجته عدم الا .اسمه عامل ماهر ماهوش فنى
مانع  مافيشو  ،يناقشه مجلس الأمة اللى عرضته على حضراتكم واللى منظور إنالمشروع 

بيراها السيد الفريق يقنعنا بها ندخلها برضه قبل ما يعرض على مجلس  أى تعديلات
 .الأمة
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أنا بأؤيد  ،فيما يختص بالمشروع المعروض الخاص بالجامعات والمعاهد العليا
منها مشكلة فى التربية  ؛ية لأن ده يحل لنا مشاكل كثيرةقليمنحو الجامعات الا تجاهالا

ين يشتغلوا أبدا عايز مش  سكندريةجامعات القاهرة والالما بنخرجهم من  ن احناوالتعليم لأ
أو يروح  اسكندريةيقعد فى القاهرة و  عايزشتغل فى المدينة و اخلاص جه  ..فى الأرياف

 عايزهواش ام ..فى أى بلد أخرى فى كفر الشيخ ولا   يدرس فى ثانوى فى ميت غمر ولا  
حل مشكلة التكدس سواء من حيث د تئزا ،ية حتحل هذه المشكلةقليمالجامعات الاف .يسافر

 .ات سليمةاتجاهفهى  ،أو غيرها عاشةأو الا سكانالا وأمشكلة المواصلات 
زى  -يات امكانجامعات جديدة بدون  ئلا ننش :أضيفها عايزالفكرة الثانية اللى 
أسيوط أو مثلا التدريس زى  هيئاتنقص فى  يهيكون ف -سيادتك ما تفضلت وأشرت 

وزارة التعليم العالى إنها يمكن  اتجاهأنا شايف إن  .امل تحقق الغرضأجهزة أو مع مافيش
هى طنطا فعلا فيها  .طنطا والمنصورةفى هى مركزة تقريبا  انما ،باين إنها كليات كثيرة

كلية ط   يهكلية ط  فى المنصورة وف يهجامعة والمنصورة فيها فعلا نواة لجامعة لأن ف
فعلا بياخدوا مواد علوم فى السنوات الأولى من هم و  مفلما نضيف لها كلية علو  ،طنطا فى

برضه ياخدوا مواد  ،وبعدين نعمل كلية معلمين جنبها .فدى تبقى تكملة طبيعية ؛كلية الط 
فلو كان جامعة طنطا نديها كلية علوم  ؛د مواد تربوية يبقى أيضا عملية ميسرةئالعلوم زا

 .هذا ممكن ..جن  كلية الط  وكلية معلمين
هذا ممكن  ،المنصورة أيضا كلية علوم وكلية معلمين مع كلية الط ى ف

الحقت بالجامعات دى اذا  الزقازيق إلا وجامعة أخرى فى شبين الكوم أ انشاءعرفش بس ام
 ة.يبقى فى هذه الحالة ممكن ،نفسها تبقى تابعه لها تدار منها

يات مكانكان تبحث الاذا ا ،إتفقنا على المبدأاذا  الخطوة الثانية هينعايز  اللى احناف
 .من حيث المعدات يبقى المشروع سليمو من حيث الأماكن و التدريس  هيئاتمن حيث 

سليم وكنا نرجو أن  اتجاهده  ،أيضا فى المعاهد التجارية نحو التخصص اتجاه
ا الزراعيين والأخ المهندس سيد مرعى موجود اخوان. أنا عارف إن يكون أيضا فى الزراعة

أنا  انما ،العامة فى الزراعة ةافقوا على التخصص فى الزراعة ويفضلوا الشعبمعانا لا يو 
زى الألبان  تخصص للفواكه للبساتين يهن يكون فأبفتكر بعد فرشه عامة زراعية ممكن 

فبيدى  ،ريقيةفالاوهذا بيطل  فى البلاد الأخرى العربية و  .خرهآالى  ..ئيةللصناعات الغذا
 .كليات الزراعة ىفتح أسواق جديدة أمام خريجإنه ياق واسع نوع من التنويع مش على نط

نها برضه مكملة لمشروع يعايز  إحنا ،فيما يختص بالمعاهد الصناعية العالية
ام خريج المدارس الفنية الصناعية دين نفتح أعايز  ن احنالأ ؛التعليم الفنى اللى أنا تقدمت به
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 تفتح أمامهم تكنولوجيةعتبارها معاهد تطبيقية فيروحوا المعاهد الصناعية العليا لا ؛مجال أعلى
 التكنولوجى.التطبيقى  تجاهجامعى يسيروا فى الا أكاديمى اتجاهبدل ما يرجعوا يتجهوا  ،السبيل

 .يافندم وشكرا
 

 ! )ضحك(يدكم زمان كده من نص ساعةاكنتوا رفعتوا  ..العزيز عبد  عبد الناصر:
  

 ..خريجى كليات العلوم إنإن الملاحظ  :أقولها عايزكنت  كلمة واحدة بس يههو ف  بدوى:       
   

 ؟العلوم  عبد الناصر:
 

 ؛فكرة كلية للعلوم مكملة لكلية الط  ثم كلية للمعلمين انشاءده بخصوص أنا أؤيد  ،العلوم  بدوى:       
على الأقل بيعينوا فى وزارة التربية  ٪14لأن الملاحظ إن خريجى كليات العلوم بالذات 

 بأى وسيلةبيحاول يعنى كل واحد فيهم  .مرغمينوهم  وبيروحوا وزارة التربية والتعليم ،والتعليم
وبيحس إن هو كل ما بيروح التربية والتعليم ده  ،إنه يروح مثلا وزارة الصناعة وسائلمن ال

كلية  انشاءوهو على حق لأنه لما يدرس علوم تربوية فده بيؤيد فكرة  ؛ختصاصهافى غير 
نؤيد فكرة  إحناوطبعا  .فى طنطا وفى المنصورة ىلمين بجوار كلية العلوم اللى هللمع

ستطاع إن افى كفر الشيخ العالى المعهد وجود  مثلاية لأن فى الحقيقة قليمالجامعات الا
فطبعا  ؛ة كبيرة جدا للناس اللى فى المنطقةئدهو يغير حاجات كثيرة جدا فيها وجا  فا

 .وع مفيد جداية مشر قليمالجامعات الا
  

 وفى ذلك الوقت يمكن كان فيه ،أسيوطجامعة  انشاءأنا عاصرت  يافندمهو الحقيقة   حجازى:     
 مثلا على كلية تجارة باتكلموأنا  ،جامعة أسيوط انشاءمن جامعة القاهرة مثلا على  اعتراض

 التدريس اللى كانت المفروض إنها فى بعثتها هيئةفى ذلك الوقت وحتى مع ضعف 
 ةمنطقالالحقيقة بعد الزيارة الأخيرة فى أسيوط الواحد حاسس بأن وجود الجامعة فى  .ترجع

والحقيقة النهارده الجامعة والشبا  اللى جوه الجامعة ومهما نقول إن  .كان له تأثير ضخم
البلد يات فى امكان يهأنا شايف إنها غير حقيقية لأن ف ،ياتمكانيات ومسألة الاامكانعندهم 
أنا لو بصيت لمراكز التدري  والأموال اللى أنفقت عليها  .بالنسبة للمعاهد الصناعيةحتى 
 :نقدر نقول ،يات المتاحة فيها حتى فى المحافظات فى الجمعيات التعاونية الصناعيةمكانوالا

 .مناقشةالى  لا أعتقد يحتاج يةقليمالامعات االجفى الخط اللى بنمشى فيه  إن احنا
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قول على الشرقية مثلا فى الصبح كل اأنا ح ويمكن ،إنه واضح :الحاجة الثانية
 ..ا حقول فى الكليات النظريةنأ .يوم رايح جاى الطلبة اللى بيتنقلوا ما بين الزقازيق والقاهرة

 ..كن فى القاهرة وبيتنقل فى مواصلاتمابيلاقوش س دا  يوميا لأنالتجارة والحقوق والآ
بعض الكليات الى  حتى ندى باع :بقولولذلك أنا  .يوم سافروا كلي فبيضطر إن ؛آخرهالى 

 آلاف 1و 9عين شمس برضه  آلاف كلية التجارة فى القاهرة ..النظرية اللى تكدست
 ..يجى من المدن القريبة من القاهرةيب عدد كبيرلاقيت  يةاحصائ عملتوأنا مرة  .طال 

بإعتبار إن  ،الزقازيق وأية تكلم عن جامعة الشرقايمكن ح .بنها وطنطا ويسافروا كل يوم
 يات المتاحة فيها تمكنها إنها تتحولمكانالاو التدريس اللى فيها مؤهلة  هيئةكلية الزراعة 

الط  البيطرى بإعتبار الشرقية أكبر محافظة فيها ثروة حيوانية فى مصر  .كليةالى 
كأقسام مش  بتتيح لها فرصة أيضا لإمتداد ؛يات المتاحة من المعدات البيطريةمكانوالا

 يعنى يمكن فكرة الأقسام فى جامعة أسيوط نجحت وبعتقد إنها تنجح فى المحافظات ..ككليات
 .الأخرى

جى من الشرقية لكليات التجارة فى القاهرة أنا يعدد الطلبة اللى بي ،التجارة أيضا
حترامى اوالمحافظين مع  .عدد كبير جدا ما حيعمل مواصلات ،لو فتحت كلية هناك بقول

 بدل ما ينشأ عمارة فى القاهرة بينشأها ةودى حاجة كويس ،عمارات للطلبة انشاءيتناسوا عدم ب
 -على جامعات مركزية فى القاهرة  نفاقوبالتالى أنا بعتقد لو راجعنا زيادة الا .فى المحافظات

 - الطال  فى كل كلية تكلفة وأنا عملت السنة دى فى الميزانية دراسة لكل كلية ومتوسط
يات فى الجامعات امكانى دالتعليم الجامعى نقدر ن على نفاقالا عادة تخطيطان فى يمك
 كثير من المشاكل.  ية وبتحلقليمالا

 .المالى نفاقعادة توزيع الاامع  التوسع أؤيدفأنا 
  

واحد من نتد  ا عايزأنا  ،هو دلوقتى واحد اتكلم عن كفر الشيخ وواحد اتكلم عن الشرقية  عبد الناصر:
 ! )ضحك(س الوزراء يتكلم عن الصعايدةمجل

 
 )ضحك( أصوات:     

  
 ، بيقول المعهد غي ر كفر الشيخوقنا ين نغير سوهاجعايز  إحنادام بتغيروا فى كفر الشيخ ما  عبد الناصر:

 بارع يعنى متحدث نت متحدثإ !ين الحقيقة نعينك متحدث باسم الصعيد ياأخ بدوىعايز 
 ! )ضحك(وكبارى ومعديات ومعاهد طرق ..عن كفر الشيخ كويس قوى

 .تفضلا
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 ا..عليهم أقصر الحديث الزاويتين اللى بدىيافندم لو تفضلت   كامل:        
ية بينص  أكبر ما قليمحينما نتكلم عن الجامعات الا عادةإن الزاوية الأولى: 

ليات بينما الك ،ينص  على الدراسات العلمية أو كما تسمى فى الأزهر الدراسات المعملية
 .كبيرة بها ةنايع يهيكونش فاذات الطابع النظرى م

معظم الكلام عن الوجه البحرى وبرضه  يهف برضه بيكون :الزاوية الثانية
إن وبعدين اللى لاحظته فى الأزهر بالذات  .كلام كثير عن الوجه القبلى يهبيكونش فام

ه راجع لأن الأزهر مركز ود ؛الوجه القبلىمة المساجد فى ئعندنا نقص كبير جدا فى أ احنا
فاللى بيحصل إن بيح  يعيش الإمام بعد ما يتخرج فى القاهرة  ،فى القاهرة لمدة كبيرة جدا

من الصعيد  الأماكن على هذه قبالبيكون الا ،ولصعوبة الحياة فى القاهرة .ياإما فى بلده
ما أن الى  نسانفهى القاعدة إما أن ينتقل الا ؛محدود جدا اقبال الى  ينتقل العلمالعلم وا 
 ،ننقل إليه هذا العلم فى هذه المناطقلابد أن فعلا  إن احناأدام مننا  مافيش ،نسانالا

 .الكلياتهذه وعندنا فى الواقع عشان خاطر نقدر نتغل  على النقص فى 
إن فيما يتعلق بالأزهر إن لما عملت دراسة  ،يافندموبعدين أح  أوضح نقطة 

ثبت إن كلية أصول الدين  ،رين فى الخارج من هذه الكلياتعلى المعا قبالللا يةاحصائ
وكلية لغة عربية  ٪49وكلية الشريعة  ،بتاعها مطلو  فى الخارج staff الــ من ٪58منها 
فالعملة  ؛شديد اقبالعليها  مافيشكليات حديثة  لأنهابينما الكليات الحديثة يمكن  ،39٪

 بنقابلها اللى احناوالمشكلة المعادلة الصعبة  .ةالصعبة عندنا فى الأزهر هى الكليات النظري
م ما بين قدرة هذه الجامعات على رعاية الأجيال ئنوا إن احناهى كيف نستطيع  ،النهارده

ت ئشنللجامعات الجديدة التى أ ةوبين الإستجاب ،الجديدة من شبا  رجال الدين فى مصر
 ..جامعاتال هذه كلالى  الأزهر نوع هناك من نقل الدم المستمر من توالتى أصبح ،حولنا
 .درجة تهدد حياة الأزهر نفسها ووجودهالى  بس بلغت سرعته نقل دم

فعلا نبتدى نفكر حتى على مستوى  إن احنافليس أمامنا فى هذه الحالة غير 
وبعد ذلك نبتدى نخرج أجيال  ،الدراسةية فى هذه اقليمنعمل كليات  إن احناالتعليم الدينى 
الحاجات الى  الحاجات المحلية وجزء منهم يوجهالى  شبا  جزء منهم يوجهمتوالية من ال

بل بالدراسة المقارنة ثبت إن أكبر كلية بيطل  منها خريجين فى العالم الخارجى  .الخارجية
أرجو  ،كاملال ىمشروع مع تقديم انشاءاللهولهذا يعنى برضه  ؛بالذاتهى أصول الدين 

وخصوصا  ؛كليات دينية فى الأقاليم ئنبتدى ننش احنا إنجزء منه النهارده بيعرض وهو 
ليها العالم اوتخريج أجيال يحتاج  ،ليهافى الصعيد عشان مد حاجة الصعيد مما يحتاج 

 .سلامى أشد الحاجةالا
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كان عندهم اذا  إن ،فى الرحلة الأخيرة إحقاقا للحق يافندمواللى الواحد لاحظه 
 واذا ،قرار بالفضل هو سيادتكابكل  نساندتهم فهذا الابيعصم لهم لغتهم العربية وعقي انسان

امل عندهم وشعورهم إن رتباط كا يهفالحقيقة ف .هو الأزهرفكان عندهم مبنى بيحبوه أساسا 
بقتش عندهم هذه الأصالة اللى اوهذه الجامعات م ،ينههم عايز  الأزهر متخرج منالالم الع

 .هرالأز  مابيثقوا فى علماءها زى ئيثقوا فى علما
 بعد إذن سيادتك فروع للأزهر فى الأقاليم وخصوصا ئحنبقى ننش انشاءاللهفبرضه 

إن علما ب ،الخارجية لاتالمحلية بتاعتنا والحا عشان نقدر نلاحق على الحالات ؛الصعيدفى 
 مام!ا 9444 للوزارة فقط ةمة المساجد التابعئعندنا نقص فى أ احنا

 .متشكر
  

 )ضحك( ة.شوي هنرىحيسلفك كمال   عبد الناصر:
 

 )ضحك( أصوات:     
 

وده  ،٪94بنشكر سيادتك على القرار بتاع تنمية التعليم الجامعى بنسبة  إحناهو طبعا   غانم:       
يسافر  ويبدأأمل كبير وحيريح الشبا  اللى هو متوقع إن فرص التعليم الجامعى محدودة 

  .ك عليهبنشكر سيادت إن احناده قرار فى الواقع  ،يدرس بره
ذكرها السيد وزير التعليم اللى لأسبا  أساسية لية عملية قليمعملية الجامعات الا

تسع فكرة تين بنؤيد و عايز كنا اذا  يعنى ..ملحوظة بالنسبة للصعيد أدامناهو برضه  ،العالى
حناو  .نستكمل جامعة أسيوط إن احناية فيج  قليمالجامعات الا لغاية النهارده الطلبة اللى  ا 

 تعبانين وعندهمو القاهرة الى  جوايدا  من أهالى الصعيد بيضطروا يآدرسوا حقوق ويدرسوا بي
مش معنى  ،ية فى جامعة أسيوطنساننستكمل الدراسات الا إن احناوممكن  .مشكلة كبيرة

الفرصة لأسيوط لدراسات  ئفى حدود العدد بنهي انماحنزود عدد الدارسين  إن احناكده 
بعثات  يهوكان ف .ويمكن كلية التجارة اللى موجودة بتقدر تخدم ،وقدا  ودراسات الحقالآ

رجعوا  فى الواقع إن أعضاء هذه البعثات ،دا  وكليات الحقوقفى جامعة أسيوط لكليات الآ
وأنا شايف  ،عرفش راح فين وبعضهم تعين فى القاهرةاتوزعوا بعضهم هاجر وبعضهم ماو 

 ..بندعم إن احنا
 

 .حصاء كلهاموجودة فى الا همئأسما  عبد الناصر:
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 .موجودين  غانم:       
  

 .ومؤهلاتهم  عبد الناصر:
  

لازم  انمامكن بسرعه السنة دى ، مش هيدا  وكلية حقوقآبندعم جامعة أسيوط بكلية   غانم:       
أنا أعرف  ،أعضاء البعثات اللى رجعواهم  والنواة موجودة اللى ،نمشى فى الطريق ده

 .أسماء بعضهم
فى  ئكنا حننشاذا  :ية أنا عندى ملحوظة واحدةقليمبرضه بالنسبة للجامعات الا

لأن المشكلة  ؛يةانسانية لازم نعمل جامعات كليات اقليمالشرقية جامعات أو كفر الشيخ 
 .ية اللى بيجى لها ناس من الأقاليم فلازم ننقل لهم الخدمةنسانالكبرى عندنا الكليات الا

الى  الريف ئةنتقال من بينوا فى سنه أولى يبقوا تعبانين جدا لأن الاودول بالذات لما يكو 
 ،القاهرة جو ياإما بينطلقوا فى طريق الفساد وينحرفوا مع ،نتقال متع  لهم جدااالقاهرة  بيئة

اللى يعنى أكبر المتاع   .أفكار غريبةالى  ينضموا عجي عص  تياإما بيمشوا فى طريق 
 ؛ماعة اللى جايين من الأقاليم فى السنة الأولى فى التعليم الجامعىالجهم  بنلاقيها اللى احنا
 .مريع ئةنتقال للبييبقى الافلهمش مسكن أو بيتلموا مع بعض فى مسكن ام

فيهاش نقل اسنين م 5 الــ أنا شايف برضه خطة السيد وزير التعليم العالى فى
العملية بينما هى نفس كليات الومركز على  ،يةاقليمجامعات الى  يةنسانخدمة الكليات الا

 .الضرورة
إن المشروع المقدم  ،ية أنا لى ملحوظة بسيطةقليمبرضه بالنسبة للجامعات الا

ية الزاممعين يدخل بصفة  اقليممن السيد وزير التعليم العالى بيفرض إن الطال  اللى من 
لجامعة لأن ضلية فى دخول افالأنقول يكون له  إن احناأنا بفضل  ؛قليمجامعة هذا الا

يكون له ميزة  قليمإبن الا انما ،التعليم الجامعى ممكن واحد يكون يفضل جامعة على أخرى
 قليمنفرض على أهالى الا إن احناسلو  سليم الا أعتقد يكون هذا لكن  ،فى دخول الجامعة

 قليمينتقل لاإنه الى  ظروف معينة بتدعو يهيمكن ف ..قليمالا الموجودة فى دخول الجامعة
 .آخر

 .وشكرا
  

بقالنا سنتين  إحنا ،موضوع متعلق بسياسة المنح الدراسية للعلوم يههو ف يافندموالله  : أحمد       
 ،وأنا تكلمت مع الدكتور البرلسى فى هذا عدة مرات .إطلاقا بنخدش أى منح دراسيةام

وأنا شايف  .حدى اللجان الوزارية بوقف هذه المنح الدراسيةاقرار قديم فى  يهويظهر إن ف
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د إن لها أهمية بعتق ؛برضه ومش موضوع أى منح دراسية ةإن السنة الثالثة دلوقتى جاي
 فى علاقات ثقافية.

 
 . ةقدم لنا مذكرة على الجلسة الجاي  عبد الناصر:

 .أيوه
 
 ،بالنسبة لى على الأقلفى التفكير ية حديث شوية قليميعنى هو المبدأ بتاع الجامعات الا  جا  الله:   

 هل ،جامعة فى المنصورة جامعة فى شرق الدلتا شئننيحتاج لما حنبتدى هيمكن الأمر 
ثم من حيث  ؟فيهبحيث إنه يستحق جامعة  مساحة ونقول إن ده له اقليملازم الأول نحدد 

يعنى  ؛المفروض التعليم الجامعى إنه يبقى مبنى على عمق حضارى كبير ،المفهوم نفسه
والسكن والكلام ده واللى يظهر  غترا بنلاقيها فى الا اللى مشاكلالجامعة مع التسليم بال

ين الطال  بتاعنا يطلع عايز  إحناهل  ،عاشةوالا الرعاية حلها مثلا بدخول مساكن أكثر أو
 ؟ى صِرفاقليمالطال  بلغة ثقافية 

  
 ؟زى الشرقية يعنى  عبد الناصر:

  
 قليممحدود فى حدود الا أفقه الطال  حيطلع -فظ زى ما قال الدكتور حا -فى الشرقية   غانم:       

بحيث إن الطال  يطلع منها  ؛ثقافات متعددة بتجمع عادةالجامعات  .اللى هينشأ فيه
إن  حتى فأنا مش قادر .لثقافة بتاعتهلتنوع  وثقافته واسعة وطال  عنده طال  جامعى

 ؟regionى هل هى انجليز  مصطلحلأن لو  ؛ى يعنى حتى فيها صعوبةقليملتعليم الال التسمية
  

 . )ضحك(county عبد الناصر:
 

 )ضحك( أصوات:    
 
 !اقليمعندهم  قوليبكل ما واحد يسأل  ،دلوقتى نظامهم فى المنصورة والدلتا وكفر الشيخ  جا  الله:   
  

 .جامعة أهلية صوت:     
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مبرر  وبعدين يبقى فيه ،قليمية الاوجغراف قليميعنى لازم ندور على ألفاظ نحدد مفهوم الا  جا  الله:   
 .جامعى يبقى خريجحضارى بحيث ال وتكوينهكافى لقوام جامعة يتخرج منها طال  ثقافته 

فى الأميال علشان تقعد  آلافكانت الطلبة بتيجى من  ،زى ما شفت فى الخارج
يين الطلبة اللى جا انما .جامعة جنبهم أقر  كثير يهوتختلط فى حين إن يمكن ف الجامعة

 ،كلهم يختلطوا مع بعض فى تعليم جامعى اسكندريةمثلا من الصعيد وطنطا والمنصورة و 
فيها وبعدين يطلع يفيد  نسانكلهم فى بوتقة ينصهر الاهم  كلهم يستفيدوا من بعض ويبقوا

 سكانمشاكل الا كانت واذا .الاعتبار مهمة جدا تؤخذ فى فى تقديرىدى يعنى  ..الجامعة
 فى هذا النطاق يخشوها فى نطاق ضيق ونلزم الطلبة إنهم ننشئ جامعات هتخلينا والتكدس
وبعدين يطلع طال  جامعى بهذا المفهوم حيكون تكوينه الثقافى والحضارى أقل  ،الضيق

 .خريج جامعة واحد كثير من
  

 ،كل مكاننواة موجودة فى  يهعلى أساس المعاهد يعنى ف قليمتكلموا على الاهم  أنا متهيألى  عبد الناصر:
وأنا  ،فى كفر الشيخ يهفى الشرقية وففيه يعنى  ؛قليمهو ده اللى تكلموا فيه على أساس الا

 .يةاقليم ية بمعنىاقليمامعات تعملوا ج ينعايز  إنتومتصورتش 
  

 .فكرة جديدةكية قليمبتاعت الجامعات الا جا  الله هو بس عشان النقطة اللى أثارها الدكتور  غانم:       
موجود حاجة اسمها جامعة  الفرنساوى نظامالواقع على الأقل أنا معلوماتى عن هو ال

 وجامعات الأقاليم .وموجود حاجة اسمها جامعات الأقاليم وهى دلوقتى جامعتين ،العاصمة
ومعروف إن أمل كل أستاذ وأمل كل طال  إنه يكون فى جامعة أو  من مدةدى موجودة 

اذا  ومش بالسهل إن يوصل لجامعة العاصمة إلا ،مةفى الجامعتين الموجودين فى العاص
  .معينة ءةكان أستاذ أثبت كفا

 
لعل بعض الدول النامية لظروفها برضه  مهمة، ضافة بسيطة برضها لو سمحت لى يافندم كامل:       

المطلق عندهم مسألة التركيز  يهبقاش فام ..الهند بالذاتبوأدى مثال  ،بتقتر  من ظروفنا
 ،جامعة من الجامعاتكل تعمل تركيز على فروع معينة فى العاصمة ولكن بي على جامعة

 باىمفلنفرض مثلا اللى موجود فى مو  .مؤهل قادر على قيادة هذا الفرع staffما زال هناك 
ممكن جدا فى هذه الحالة  ،أستاذ ومعاه مجموعة بتشتغل معاه مختص فى فرع معين

 دةئعلى أساس إنه يبقى عبارة عن القوة القا ؛وفرها لغيرهيات التى لا تمكانالدولة بتدى له الا
ويبقى موجود فى مومباى وواحد ثانى موجود فى دلهى وواحد  ،للبلد فى هذا الفرع بالذات

 ..تحقق عدة أشياء يافندمفهنا  .تااموجود كالك
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  .ية بين الكلقليمنوع من العدالة الا :أولا
ضخم على جامعة العاصمة بحيث إن  تركيز يهيبقاش فاإن م :النقطة الثانية

  .انسانهى تبقى الأمل لكل 
ور الحضارية ذن تتكون فيها الجأية قليمالا ةنه ممكن لهذه النواإ :النقطة الثالثة

 وعلى هذا الأساس النهارده ؛بدل ما تكون الأمور دى بس تبقى موجودة فى العاصمة الكبيرة
اذا  المكانية يةشتراكوبعتقد إنه يمثل نوع من الا ،قى للجامعاتفالأعالمى للتوزيع  اتجاه يهف

 .كان لنا أن نستخدم هذا التعبير
 .شكرا 

 
 .الدكتور صفى  عبد الناصر:

  
 ،ما بين المعاهد والجامعة الازدواجأنا بعتقد إن القضية بالدرجة الأولى هى قضية  يافندموالله  : أبو العز    

على  ؛كلياتالى  بريرا كافيا لتحويل المعاهدلا تعطى ت الازدواجأنا شايف إن عملية 
ى قتصادى والاجتماعحداث نفس الوقع الااالى  يؤدى قليمفى الا هعتبار إن المعهد وجودا

 ويستطيع قليمإن المعهد طالما إنه يؤثر فى الا ةمسألة لافت اذا   فالمسألة .اللى بتحدثه الجامعة
بيؤدى نفس الوظيفة التى تؤديها  ،امةأن يجتذ  طلابا من الحاصلين على الثانوية الع

 على بد أن نتفق أولالى إن لا فيبدو .من الأقاليم اقليمية بتخلق خلقا فى اقليمجامعة 
 مهمة الجامعة ومهمة المعهد، وفى تصورى إن الفرق بينهم فى الدرجة الأولى هو تعريف

 ما جديدا مطورا وتزدادوعلى هذا يمكن أن تعطى المعاهد مفهو  ؛نظرية والتطبيقالالفرق بين 
 .خلق جامعات جديدةالى  نتشارا دون ما حاجةا

 ولكن بتحتاج ،ية فكرة سليمة فى حد ذاتهاقليمالفكرة أيضا بتاعت الجامعة الا
المتكامل الذى له ثقل والذى يبرر أو  قليمبد من أن يحدد الانى لايع ..ضوابط معينةالى 

 ليست العبرة .قليمفكرى والثقافى والعلمى فى هذا الايعطى تبريرا لوجود جامعة تتوج النشاط ال
 الجامعة قامةبقدر ما إن بختار الموقع المناس  لا ،جامعةالى  بإن موجود عندى معهد أحوله

 .غير هذاالى  ..ىقليمى الاقتصادى والاجتماعمتكاملة ودراسة للثقل الا ديموجرافية بدراسة
لجامعة عبارة عن ا ؛ةمبتور  تكون إن الجامعة لا يمكن أن :يمكن نقطة ثالثة

بد أن ولا ،الطبيعية الأخرى ية مع العلومنسانبد أن تتكامل فيها الدراسات الاوحدة متكاملة لا
وتؤثر فى الآخر  بعضها البعضالى  يكون فيها مجال متكامل للأقسام التى تشق طريقها

كلية زراعة أو  مهاقوا بمعنى إن لا أتصور أن تكون هنالك جامعة .الآخر بعضها البعض
 المبدأ المقصود .الجامعة لابد أن تكون كيان متكامل ،كلية ط  وكلية معلمين قوامها جامعة
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دراسة مترابطة ما بين الأقسام وبين بعضها  يهن فإفى كل الأوساط الجامعية العالمية 
 ،علمينالمالى  الزراعة بتشق طريقهاالى  ية بتشق طريقهاقتصادالدراسة الا ؛خرالبعض الآ

 .غير ذلك من الأقسام الدراسيةالى 
اذا  وما ،جامع مانع لوظيفة الجامعة definitionفأنا متهيألى أن نحدث أولا 

فى حين  ؛كانت الجامعة تهتم بالنظريات العلمية ولا تحاول أن تغرق فى التطبيق والتنفيذ
 .والتطبيقية التكنولوجيةن المعهد وظيفته الأولى وظيفة التنمية إ

 .كراش
  

 .قليمهو دلوقتى الخلاف على الجامعة أو المعهد أو الا  عبد الناصر:
  

 .يافندميوه أ  البرلسى:    
  

 .أيوه.  عبد الناصر:
  

كأساتذة  إحناية قليمعملية الجامعات الا :بقولنا فى جامعة القاهرة يعنى أنا اتجاهيعنى   حجازى:     
ار من الناحية ضالقاهرة له م جامعةى حاصل فى الل التركيز ،مدة طويلةمن فى الجامعة 

وبعدين  .نتشار فى الجامعات بتعمل مدارس فكرية مختلفةاوكل الدول اللى فيها  ،العلمية
تدريس فعلا الو خصوصا الكليات عندنا بقى فيها أعداد ضخمة النهارده  ،الأعداد الضخمة

 244و 944لما يبقى  ،ردهالنها إحنايعنى  ؛يعنى سيادتك أنا مدرس محاسبة النهارده
 ..طلابنا

  
 )ضحك( ..ما الزراعى صلاحالا حساباتعشان كده   عبد الناصر:

 
 )ضحك( أصوات:     

  
 
 
 



  سرى للغاية 

59 
 

دولة غنية وحننتظر لما يبقى  إحناهى المسألة هل فعلا اضطرينا نقسمها الى فصول.  حجازى:     
 أنا كنت فى لجنة ؟ا بنينا أسيوطزى م ولا   بهذا الهيكل يات ونفتح جامعاتمكانعندنا كل الا

 القاهرة فى أسيوط.. كلية تجارة انشاءرض و إن ع بقولو 
 

إن أنا فاكر مناقشة حصلت  ،منزودش عدد النظرى إن احناكان غرض المعارضة  هو  عبد الناصر:
ل إن هذا الكلام حال ممكن تطبيقه لأن يوق ،ين نقلل بتوع الحقوق وبتوع التجارةعايز  احنا

زيادة بلوى  2444بنيجى كل سنة على أول السنة ونلاقى بلوى  ..كل سنة rushــ لعلينا ا
 ؟!مش ده اللى بيحصل كل سنة ..زيادة 3444

  
 .يافندمحاجة ثانية   حجازى:     

  
 .ومحبوكة ومعروفةومتخططة أبدا  ماهياشيعنى العملية   عبد الناصر:

  
 ا اللى بيشتغلوا فى الجامعةاخوان -لنقطة الثانية الحقيقية ا -اللى بيدرسوا فى المعاهد دى   حجازى:     

الكلية أو معهد مازال مجموعة  يافطةسواء حطينا عليها  ،بكتبهم بنظرياتهم ينمسؤولالهم 
من اللى بيدخلوا كلية الزراعة وكل المعاهد التجارية اللى بيطلعوا من القاهرة والمنتشرين 

 .الواقع بتاعنا ايزين نهر  منمش ع إحنافيعنى  ..على كل المعاهد
  

سيادتك أثارت موضوع التوسع المستمر  -زى سيادتك ما تفضلت  -هو تلخيصا للمناقشة   البرلسى:    
كنمو طبيعى سنوى فى التوسع فى هذا  ٪94ت رقم دفى التعليم الجامعى والعالى وحد

مى كله فى العال الأسلو يتمشى مع  -زى ما عرضت على سيادتك  -وده  ،التعليم
هل التوسع ده برضه ناخده  .التفكير فى التوسع نتيجة لكذا وكذا والعوامل اللى قلناها كلها

نجد  إن احنا نحاول ولا   ،الحالية اللى مش قادرة تاخد اللى فيها المراكز ونوسعه فى قل 
الى  دى المناقشة الحقيقة الأساسية اللى أدت ؟حلول ونريح بها التعليم ونريح بها الطلا 

 .التفكير
أنا  هحيقول بكر  أبدا ماحدشمناقشة تدريجى وطبقا للحل  ،زى ما قلت لحضراتكم

برضه فى جامعات العالم فى بعض البلاد أو بلاد  مافيشو  ،كليات 94حفتح جامعة فيها 
جامعة طبية وجامعة هندسية  ..بتحدد نفسها فى تخصص معين ،كثيرة شرقية خصوصا

 .وكذا وكذا
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 ،نشاءيات قبل الامكانبحث الا وهىر حلمى مراد أثار نقط وجيهة جدا الأخ الدكتو 
وقلنا علوم وقلنا معلمين  ،المعروض فى المشروع طاروده اللى خلانا حددنا نفسنا فى الا

حنطلع بره  إن احنابل بدأ الناس لما عرفوا  .التدريس فى العلوم هيئةوعندنا ما يكفى من 
بدأ يقول إعمل  ،الكيمياء فى قسم مثلا 23التدريس  هيئةتي  بدأ اللى نمرته فى تر  ،القاهرة

إن  :زى ما قال الأخ غانم .كثرأمعروف خدونا فى جامعة من الجداد عشان تبقى فرصتى 
 .كل واحد بيح  يدور على مكان جديد وبعدين يرجع ثانى لجامعة العاصمة

 هيئةأزمات فى عندنا  مافيشللمجلس إن  أعلنأنا  ،فبالنسبة للعلوم والمعلمين
وده اللى خلانى حدت نفسى برضه  ،كلام واضح وفاهمه كويس قوى بقولوأنا  ،التدريس

كذلك عندنا فى كليات الزراعة حاليا عدد أكثر من اللى بيقوم بمهام  .بالنسبة للزراعة
وبعدين المعاهد الزراعية عندنا فيها حوالى  .بالذاتالزراعة  ..التدريس فى كليات الزراعة

وده برضه اللى خلانا حددنا  ،دكتوراهالالى  فى طريقهم 944من حاملى الدكتوراه و 944
 .القائمةنفسنا فى الزراعة والعلوم والمعلمين مع كليات الط  

بيحبوا فعلا هم  -زى ما قال الدكتور مراد  -موضوع التخصص فى الزراعة 
لكن فى بحثنا الميدانى  ،الشعبة العامة لأغراض الخدمة اللى مطلوبة فى وزارة الزراعة

سلو  تعليمها عن ألقينا بعض المعاهد تتميز فى  واحد واحدللمعاهد الزراعية اللى زرناها 
جهة أخرى  يهوكذلك ف ،يعنى مثلا الزقازيق عندهم قسم كويس قوى للأراضى .معاهد ثانية

بالكثير د فرع واحد ئفحيكون فى المعاهد دى أساسا شعبة عامة زا ؛عندها فى البساتين
معهد  يهاوكفر الشيخ ف ،معهد كويس قوى يهايعنى مثلا شبين الكوم ف ..ويتكاملوا مع بعض

ن لأ ؛لكن مش ضرورى أبدا تبقى أقسام فى كفر الشيخ تتكرر مع شبين الكوم .كويس قوى
 .جامعة واحده اللى هى مركزها وسط فى الدلتا فى طنطا نطاققترحنا إنها تكون فى ا احنا

موضوع تطبيق الحوافز  ،هو مكتو  فى المذكرةو ه اللى نسيت أقر الموضوع ا
 عضو هيئة يعنى كون ؛ية كلهاقليمالبسيطة اللى قررناها لجامعة أسيوط فى الجامعات الا

 من حقنا نعطيها برضه لكل الجامعات ،فى الترقية advantageالتدريس بيترقى بياخد سنة 
 .ية عشان الخروج خارج القاهرةقليمالا

دين الدكتور حجازى شرح الموضوع بوضوح بالنسبة للكليات النظرية وكذلك وبع
وى للدكتور حافظ غانم بأن الجامعة لما تستكمل شكلها أأنا مؤيد  .الدكتور حافظ غانم

مش  قبالوحقيقى الأيام دى الا .يةنسانها العلوم الااطار يج  أن يكون ضمن  ،التقليدى
مما أدى  ؛يةنسانم التطبيقية والعملية أكثر من العلوم الاعندنا بس فى العالم كله على العلو 

وبدأنا نعيد نفسنا  ،ية وبدأوا يقلوا اليومين دولنسانتدريس فى العلوم الا هيئةأهملنا  إن احنا
 .ية أيضانسانعلوم الاالو  دارةفى علوم الا مبعوثينثانى فى خطة البعثات ونحاول نرسل بعض 
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 الحقيقة ؛كنا حنتفق على مبدأ تكوين هذه الكلياتا اذ عشان الوقتالآن  فالموضوع
متحان نتيجة الثانوية العامة حتبان قري  الا إن احناستعجال فى عرض الموضوع الاسب  

فين الكليات وفين وفين من أول بعد  ..والمفروض أنا أطبع الدليل للطلا  ،قر  يخلص
 .وبالتالى الشكل حقه يحدد ،هبكر 

  ..سلوبين للتنفيذأقترح قلت لسيادتك الموزى ما
وشرحنا الفرق بين ده  ؟هل هى جامعات أو كليات تتبع الجامعات الحاليةالأول: 

 .وده
 .يةقليموبعدين الحوافز المطبقة فى الجامعات الا ثانيا:

زى  -هو أنا بقترح إن بالنسبة للكليات اللى فيها تقليد كثير  :والموضوع الثالث
فيها للعناصر  ختيارسلو  الاأإن يكون  ،المذكرة برضهبقترح فى  -الزراعة والعلوم 

 من اللى موجودة فى قانون الجامعة الحالى ةالصالحة من الكليات الحالية بطريقة أيسر شوي
 ةالجاييمكن ناخد السنة  ،وخلافه وسائطأحسن لو استنينا الإعلان والتقدم وال ؛ولمدة محددة

من له حيبقى نقل من الجامعات وكله المستوفين ك وه .التدريس هيئةكلها عشان نعين نواة 
بس نشكل لجنة مثلا ثلاثية تختار الناس اللى حيروحوا فى  ،الشروط الجامعية مضبوط

 .هذه الكليات الجديدة
 .وشكرا جزيلا

 
اللى  ،داعى نعمل جامعات رأسا مافيشهو متهيألى عشان نوفق بين كل هذه المواضيع   عبد الناصر:

حبينا نعملها جامعات نعملها اذا  والسنة الجاية ،كليات بنعملها كلياتين نعملها عايز 
ونكت  فى هذه العملية اللى  ؟دامنا يومينأالمانع يعنى ليه نتسرع ما دام ايه  .جامعات

  تابعة.. تعملها عايز ،تعمله كليات نعمل كليات عايزإنت 
 

 .الجامعات الحالية تابعة كلية  البرلسى:    
  

 .نعمل جامعات ةكذا وكذا تمهيدا للسنة الجاي  ر:عبد الناص
  

 .يافندمكويس  ..تمهيدا  البرلسى:    
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 .الشرقنعمل جامعة اسمها  إن احنايعنى مش ضرورى  ايه؟ على مهلنا حتى نفكر حنسميها  عبد الناصر:

  
 .فى المذكرة قلت طنطا وكذا ،يافندمأنا مقلتش كده   البرلسى:    

  
 .مثلا يعنى أو طنطا  عبد الناصر:

  
 .سيادتك بعدينل أوريهاأبقى  ،أنا وزعتها فى المشروع عندى تابعة الكليات يافندمط    البرلسى:    

  
 ؟رأيكمايه  ولا  عبد الناصر:

  
 .للجامعات الموجودة حاليا تابعة ة كلياتو كخط يافندمكويس   البرلسى:    

  
 ..تكلم فيه متهيألى دهالتدريس اللى بت هيئةموضوع   عبد الناصر:

  
 .التدريس هيئةين يمؤقت لتعشوية سلو  سهل أ عايزلو أذنت سيادتك أنا   البرلسى:    

  
 .أحسن يعنىآه..   عبد الناصر:

  
 .وبعدين يسرى  البرلسى:    

  
 .ويقعدوا هناك كمانوياريت تاخد شويه بقى لأسيوط   عبد الناصر:

  
 .حاضر  البرلسى:    

  
 .تشترط عليهم يقعدوا هناك  اصر:عبد الن
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برضه الدروس  -التدريس فى الجامعات الجديدة  هيئةأول ما  يافندمما أنا  ،التدريس هيئة  البرلسى:    
الجامعة  ..فأول حاجة حنشوف فين المستقبل .أنا بناقشه فى كل محافظة بروحها -بتعلم 

 لهيئة التدريسمساكن  -دتك زى ما قلت لسيا -وأول حاجة حنبنى  ،دى حتكون فين
 .للطلا و 

  
 ؟خدت كام بقى السنة اللى فاتت وحتاخد كام السنة دى  عبد الناصر:

  
 .يافندمخلاص  ..زيادة ٪94سيادتك أمرت بـ   البرلسى:    

  
 )ضحك( .تقول لهم بس عشان يعرفوا عايزأنا  ،البيتفى  إنت قلت لى ؟كام يعنى  عبد الناصر:

  
السنة اللى فاتت الطلا  النظاميين فى الجامعات  ؛عندى الأرقام كلها يافندمموجودة   البرلسى:    

نتسا  على الا ةيق شوييوالمنتسبين كان حصل تض، 29.344العلمى والأدبى المجموع 
 يبقى مجموع النظاميين ..فى عدد المنتسبين ةأنا بقترح إنى أفتح البا  شوي .554للجامعات 

حنزود على  554د ئألف زا 29.344بدل  ..عن العام الماضى ٪94والمنتسبين يزيد 
خصوصا فى القسم  نتسا ذن سيادتك أنا بفكر نفتح شويه البا  بتاع الاابعد  .٪94دول 
 .الأدبى

  
 عليك! ع دلوقتى باينجرا ،نت قلت لى أرقام محددةإالله   عبد الناصر:

 
  .يافندم ..لأ  البرلسى:    
 

 .نىراجع ثا  عبد الناصر:
  

 .ألف 29.34 4  البرلسى:    
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 !بتقول أفكر نتإ ما  عبد الناصر:
  

لأن هو اللى  ؛لسيادتك بفكر فى الأخص إنتسا  للقسم الأدبى مش العلمى بقول ..لأ  البرلسى:    
الأزهر السنة اللى فاتت  .ى فى الحاصلين على الثانوية العامةئبينظلم فى المجموع النها

زيادة يعنى مش  144يعنى  2544العزيز يقبل منى  ا برجو الأخ عبدأن ،9844خدنا 
زهرية الأثانوية الالعزيز كامل بياخد جميع الخريجين عنده من  يعنى الأخ عبد .كثير قوى

 ىعل 2544فالعام الحالى أنا أفكر أمنحه  ؛9844د جزء من عندى فى العام الماضى ئزا
 .الأقل من خريجينا يبقى ياخدهم عنده

من المشكلة عرضتها على سيادتك  ئش يههو ده اللى ف ،عدين المعاهد العلياوب
 8144خدنا أالعام الماضى  المعاهد العليا . فى جميعيات بعض المعاهدامكانعشان برضه 

فى اللجنة الوزارية للقوى العاملة  إن احنافى العام الحالى كنا فكرنا  ،فى العلمى والأدبى
 فائض يهوف بيجى أمام القوى العاملة دائمان القطاع الوحيد اللى لأ ؛من الزراعى ةنقلل شوي
 من المناقشة ومحتاجين تجارة ومحتاجين ئفيها ش ةالباقيين بتيجى البيانات كل مر  .الزراعة
خريجين  يهجماع إن فا يهف دائمالكن الزراعة  ،وهكذا ..ين ثانىعايز  ادارةحقوق و دلوقتى 
 .ى متهيألى مش حقدر أنقص كثير عن العام الماضىلكن فى ضوء المناقشة د ،كفاية

لكن بحس  لها السنة اللى فاتت فى حدود  ،الكليات العسكرية مليش دعوة بيها
 .سيادتك أمرت بأن الشرطة أكثر ،آلاف 3أظن 

  
 ؟زيادة  عبد الناصر:

 
 .زيادة عن السنة اللى فاتت 344 :جمعة      

  
 ؟يافندمكام   البرلسى:    
 

 .144السنة دى هاخد  444السنة اللى فاتت  :جمعة      
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را يرقام لكن تقدأ نابيقول ل ماحدشده تقديرى  ،بيروحوا العسكرية كلها آلاف 3هو أنا مقدر   البرلسى:    
هو  ،المعاهد الخاصة اللى عرضتها .٪94ياخدوا بالهم إنهم حيزودوا هم  فبرضه ؛يعنى

 1.544رقم كبير حوالى  بياخدوا ..كرتارية وخلافهمعهد خاص بياخدوا س 35حوالى  يهف
 .السنة اللى فاتت عن ٪94جمالى برضه حيزيد يعنى الا ..8444أو 

 فنيينالعداد امعاهد  ىاللى ه ،المشكلة اللى عندى وفى مرة من المرات عرضتها
يعنى  آلافت وخدت السنة اللى فاتت ئبرضه هذه المعاهد أنش .ت من سنتينئاللى أنش
أوزع على بعض  ياإمافتها ضعيفة جدا ايامكانلكن الحقيقة  ،شا  آلاف 1تقريبا خدت 

 ؛لفنيينا عدادااللى راحوا  آلاف 1 فى مقابلايه  تفكير أعمل عايزةالحقيقة الأماكن الأخرى يا
تدريس كافية تقدر هيئة فيه  ماكانشمة أو حتى بمدارس صناعية و ئلحقوا بمعاهد قاالأنهم 

 ..الأخ حلمى مراد نت بتناقش لسه معك ..تعلمهم كويس
  

 دى؟ايه  عبد الناصر:
 

 .ت سنتين بعد الثانوية العامةئأنش يافندمدى معاهد   البرلسى:    
  

 .طبيعى يج  إنها تدخل مع سياسة التعليم الفنى  سليمان:     
  

 .يائمبديافندم تفقت اما أنا   البرلسى:    
  

 .لجديدا ماتشوف مع النظام عبد الناصر:
  

 ،تفقت مع الأخ حلمى مراد من ناحية الشكل إن هو حياخدهااما أنا  ،بس حنستمر برضه  البرلسى:    
 عايزةلكن كون الأخ حلمى مراد ياخدها  .لجنة عندى وعنده بيدرسوا الموضوع ده يهوف

 موقفبتاع التعليم الفنى وبعدين يبحث سنوات  5يستنى لما يطلع هو النظام بتاعه بتاع 
يعنى ناخد  ؛السنة اللى جايه كلها دراسة عايزةيعنى  ؟ازاى .عنده االمعاهد دى ويضمه

 ..لحد ما ثالث سنة تطلع من عند الأخ حلمى مراد كمانالسنة دى ممكن السنة اللى جايه 
فالحقيقة عيبها إنها ليس لها مكان  .بتاع التعليم العالى التعريف ما هى متدخلش فى
أفكر ياترى  عايزونفس الطلا  بيشتكوا ولهم حق ف ،يات صالحةانامكصالح وليست لها 

لكن  ،خد أقل عشان نعرف نعلمهم شويةآاتفقنا فى القوى العاملة إنى  اكن !ايه؟ أعمل فيها
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جمالى يبقى والا ،معنى كده أضطر أزود فى قطاعات أخرى من قبول الثانوية العامة
  .زيادة 94٪

لو  -الكليات لأنها تنشأ بقرار جمهورى  انشاءب الخاصالقرار  لو أذنت أنا حرفع
التدريس  هيئةتها للجامعات وموضوع يالكليات الجديدة دى هى وتبع -أذنت سيادتك 

 .حيحتاج لقانون حبقى أعرض على سيادتك
 .يافندم متشكر جدا

  
 ة.الهجرة الجلسة اللى جاي  عبد الناصر:
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